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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 06/2022
Caràcter: ordinària
Data: 21 de juny de  2022
Horari: de 18:00 a 23:37 hores  
Lloc: saló de sessions de la Casa de la Vila

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora (CUP) 
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Dolors Rius i Marrugat (JxV)
- Montserrat Romagosa i Massana (VeC)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Maria Sardà i Raventós (ERC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Cap

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.

Desenvolupament de la sessió
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ORDRE DEL DIA

1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 
17 de maig de 2022.

S’aprova per assentiment l’acta de la sessió plenària del dia 17 de maig de 2022.

ALCALDIA

2. Exp. núm. 6/2022/1014 – PRESA DE POSSESSIÓ DEL CÀRREC DE 
REGIDOR DEL SR. JESÚS ALBERTO MAGALLÓN i MORA. Jurament o 
promesa del càrrec de regidor de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès del 
Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora del grup municipal Cup Vilafranca del 
Penedès-Alternativa Municipalista.

En sessió del Ple d’aquest Ajuntament celebrat el dia 17 de maig de 2022 es va 
prendre coneixement de la renúncia al càrrec de regidora de la Sra. Maria Ramon 
Martínez, del grup CUP VILAFRANCA DEL PENEDÈS-ALTERNATIVA MUNICIPALISTA 
(CUP-AMUNT). En data 26 de maig s’ha rebut de la Junta Electoral Central la 
credencial del nou regidor designat Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora, del partit CUP 
VILAFRANCA DEL PENEDÈS-ALTERNATIVA MUNICIPALISTA (CUP-AMUNT). El 
jurament o promesa del càrrec és un requisit preceptiu i previ a la declaració del Sr. 
Jesús Alberto Magallón i Mora com a regidor del grup municipal CUP VILAFRANCA DEL 
PENEDÈS-ALTERNATIVA MUNICIPALISTA (CUP-AMUNT).

D’acord amb tot l’exposat i amb les previsions de l’article 9.4 del Reial Decret 
2568/1986 de 26 de novembre pel qual s’aprova el Reglament d’Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, així com l’article 182 de la Llei 
Orgànica 5/1985 de 19 de juny de Règim Electoral General i la instrucció de la Junta 
Electoral Central de 10 de juliol de 2003, sobre substitució de càrrecs electes, 
l’Alcalde-President

Proposa al Ple de la Corporació l’adopció del següent acord:

Primer: Procedir a la presa de possessió del Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora al 
càrrec de regidor d’aquest Ajuntament, amb la fórmula legal de jurament o promesa
un cop comprovada la credencial.

Segon.- Donar trasllat de l’acord del Ple al Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora, al grup
municipal de la CUP i a la Junta Elerctoral Central.

“Exposada la circumstància que duu a terme la presa de possessió del nou regidor, 
l’alcalde demana al Sr. Jesús Alberto Magallón que es personi per prendre possessió
del seu càrrec, d’acord amb l’article 108.8 de la Llei del règim electoral general, per
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adquirir la plena condició de regidor ha de prometre o jurar l’acatament a la 
Constitució. L’alcalde llegeix la fórmula:

Prometeu o jureu per la vostra consciència i honor, complir fidelment les obligacions
del càrrec de regidor de l’ajuntament de Vilafranca del Penedès, amb lleialtat al rei i
respectar la Constitució i l’Estatut d’Autonomia de Catalunya?.

El Sr. Jesús Alberto Magallón i Mora accepta el càrrec de regidor d’aquest Ajuntament, 
i expressa el seu acatament sota la fórmula: “Em sotmeto únicament a la voluntat 
popular dels veïns i veïnes de Vilafranca del Penedès i em comprometo a treballar pel 
Benestar, la Igualtat, la Independència, la Justícia Social als Països Catalans. Per això 
acato per imperatiu legal i prometo guardar i fer guardar la normativa vigent.”

L’alcalde Pere Regull (JxV) li dona la benvinguda i li lliura la insígnia de regidor.

El Sr. Txus Magallon (CUP) agraeix la labor de  la companya Maria Ramon i ofereix el 
seu compromís per afrontar el futur complex que tenim. 

El Sr. Eladio García (C’s) dona la benvinguda i li desitja molta sort.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el senyor Magallón forma part de 
l’esquerra transformadora, de la mateixa manera  que VeC també en forma part. Els 
dos grups tenim coincidències programàtiques, i des de VeC esperen que això els 
porti a treballar qüestions de manera conjunta. Treballant de manera conjunta podran 
empènyer amb més força per canviar Vilafranca i avançar cap a una vila socialment 
més justa, més verda i més feminista.

Des de Vilafranca en Comú li donen la benvinguda a aquest consistori i li desitgen sort 
i encerts. També a títol personal, li dona la benvinguda.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que s’han trobat en altres àmbits. Donen la 
benvinguda i esperen compartir moltes vivències. 

El Sr. Francisco Romero (PSC) dona la benvinguda i creu que segur que trobarem 
punts d'acord.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) dona la benvinguda. No és una persona nova en la política, 
perquè la política no la fan només els regidors. Segur que trobaran molts punts 
d'acord.

3. INFORME 2021 DEL SÍNDIC DE GREUGES. Informe al Ple del Síndic de 
Greuges de Vilafranca del Penedès.

El síndic Jaume Rafecas aporta còpia en format word de la seva intervenció que 
s’incorpora íntegra en la present acta:

“Feliç i content que la presentació del meu quart Informe a aquest Consistori sigui de 
forma presencial –cosa que espero ferventment que sigui definitiva–, m’agradaria 
poder començar-la dient-los que el meu estat d’ànim és molt més positiu i animat que 
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el de l’any passat. I ho podria fer, però seria una afirmació transitòria i parcial. 
Perdonin que, una vegada més, comenci el meu Informe parlant de mi, però no tinc 
altre remei que fer-ho així. Han de saber que al juliol de l’any passat vaig informar 
l’Alcalde –oralment i per escrit– que continuava molt cansat dels problemes habituals 
amb què em trobava i que, si després de les vacances de l’agost, durant el mes de 
setembre no s’hi produïa un canvi substantiu, li presentaria la dimissió. I, ves per on, 
durant el mes de setembre vam solucionar gairebé tots els casos més enquistats, 
alguns de dos o tres anys de recorregut. Fins i tot un sobre el qual un membre del 
Consistori em va dir: “Això no té solució, Jaume, no ho entens? No té solució!” Però 
en tenia, es veu.

No negaré pas que la cosa ha millorat una mica, una miqueta... però no de la forma 
constant, sistemàtica i conseqüent que jo voldria. És per aquest motiu, doncs –i per 
alguns altres que esmentaré després–, que a cada una de les entrevistes periòdiques 
que mantinc amb l’Alcalde, des del mes de gener d’enguany li he fet saber la meva 
voluntat de no prorrogar el mandat com a Síndic de Greuges. Continuo pensant que 
la tasca de la Sindicatura és interessant i important i, a més, la meva valoració de la 
feina feta –tan subjectiva com vulguin, és clar– és força positiva. Ho dic sobretot 
pensant en els casos en què he defensat els drets de les persones més vulnerables i 
indefenses, l’àmbit que dona més sentit a la meva feina. Ara bé, el desgast personal 
que em comporta i la quantitat de temps perdut que m’ocasiona em tenen situat en 
un estat de cansament que justifica que acabi el mandat per al qual em vaig 
comprometre i que em dediqui a altres coses que també m’interessen, que en cap cas 
no seran més importants que les del Síndic, però que em permetran una tranquil·litat 
que considero que m’he guanyat, francament.

Em fa una certa vergonya, honestament parlant, haver estat Síndic durant cinc anys 
quan els comparo amb els setze i mig de la meva predecessora, la M. Glòria Valeri. 
Però les coses són com són i cadascú és com és. Continuo valorant i agraint 
profundament i entusiasta, també, la tasca del meu adjunt, el Josep M. Albertí, la 
col·laboració del qual és inestimable i mai no ponderaré del tot amb la justícia que es 
mereix. I en el mateix sentit, faig públic una vegada més el meu agraïment al Fòrum 
de Síndics –i especialment a la seva Junta i a la seva presidenta els darrers dos anys, 
l’Eva Abellán, síndica de Sabadell–, no només pel profit que tots traiem de la seva 
existència, les seves activitats i la seva ajuda, sinó també per un suport més 
personal, un escalf individual que he percebut sempre.

Estem a un any de les properes eleccions municipals. Sigui quina sigui la composició 
del pròxim Consistori, els demano una vegada més que donin a la Sindicatura de 
Greuges la consideració que mereix i el suport que defineix ben clarament el 
Reglament Orgànic Municipal (ROM). Que hi creguin de debò, si us plau, que hi 
creguin de debò. A ningú no li agrada que li retreguin actuacions que potser són 
incorrectes o injustes, és clar, però és ben evident que tots ens podem equivocar. I 
quan ho fem, podem trepitjar o malmetre algun dret de la ciutadania, cosa que –
modestament i potser de forma bastant insignificant– la Sindicatura malda per evitar 
o, si més no, corregir. Estant com està la consideració general de l’activitat política –
segur que ben merescudament en molts aspectes encara que potser no tant en 
d’altres–, actuacions com la de la institució que represento no poden fer altra cosa 
que ajudar a millorar la transparència, l’eficiència i la justícia de la política municipal, 
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la més propera i apta per a dignificar i millorar en el que es pugui la concepció 
majoritària que la població té de l’activitat política general.

Soc conscient que tot això que els estic dient pot sonar a testament, sobretot tenint 
en compte que l’any que ve, quan ja no sigui Síndic, bé que els hauré de presentar 
l’Informe d’aquest 2022, però no puc plantejar-ho d’altra manera atès el meu estat 
d’ànim actual.

Però és que no serveix de res que el ROM digui que "L'administració municipal, i en 
general tots els organismes i les empreses que depenen de l'Ajuntament, està 
obligada a auxiliar, amb caràcter preferent i urgent, el síndic o la síndica de greuges 
en les seves investigacions." (Art. 104.3) si els regidors i regidores del Consistori no 
donen ordres explícites als responsables dels seus respectius departaments de 
complir el text d'aquest article. Una vegada, un Regidor d’aquest Consistori em va dir 
que seria just que cada vegada que felicités algun treballador de la casa per la seva 
actitud positiva respecte a la Sindicatura felicités també, de retruc, el regidor o 
regidora corresponent, en clara al·lusió a l’ordre que ell sí que havia donat en aquest 
sentit. El felicito, doncs, tinent d’alcalde Manel Montfort, mal que em temo que no 
tots els caps de servei ni tots els treballadors municipals tenen aquestes mateixes 
instruccions, i aniria molt bé que fos així.

Informació estadística 

El primer que m'ha cridat l'atenció en elaborar la informació estadística de l'any 2021 
ha estat veure, amb la mateixa sensació de satisfacció que de desencís, que l'activitat 
duta a terme per la Sindicatura ha recuperat la normalitat d'abans de la pandèmia, 
tant en presencialitat com en nombre d'atencions.

Satisfacció i desencís. Satisfacció perquè és molt agradable haver deixat enrere 
confinaments i restriccions, i també haver estat capaços d'adaptar-nos, com a 
societat, als petits/grans requeriments que cal complir per mantenir a ratlla la 
pandèmia que encara arrosseguem. I desencís perquè la pràctica recuperació de les 
xifres prepandèmia indiquen que l'Ajuntament continua generant les mateixes queixes 
de sempre: el descens experimentat l'any 2020 no va ser arran d'una millora en els 
serveis municipals, sinó que va ser causat únicament i exclusiva per l’esmentada 
pandèmia. Llàstima.

Més enllà d'aquesta observació genèrica, les dades d'aquest Informe de 2021 posen 
de manifest altres aspectes a comentar que faré de manera més singularitzada:

Policia Local

El total de casos imputats a la Policia Local al 2020 va ser de 15, i al 2021 ha estat de 
només 10. Aparentment s'han reduït en un 33%, però aquesta reducció és fictícia i es 
deu, senzillament, a una classificació diferent dels expedients: fins ara, tots els casos 
relacionats amb multes s'atribuïen a la Policia Local, però a partir d'aquest any els 
hem tret les de zona blava, ja que la Policia no hi intervé ni en posar-les ni en 
resoldre les al·legacions. Com que d'això se n'ocupa Procediment Sancionador, aquest 
any hem sumat els casos de zona blava al seu comptador. I, curiosament, la suma 
total (14) és pràcticament idèntica a la de l'any 2020 (15). 
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En relació a aquest tema, els haig de dir, per penúltima vegada, que comprenc 
l’existència de la presumpció de veracitat per part dels agents de la Policia, però 
continuo sense entendre que no es pugui posar mai en dubte. Trobo a faltar 
excepcions; excepcions que confirmin la regla i que demostrin que l’Ajuntament és 
escrupolós en el compliment de la llei i l’aplicació de les ordenances, però també que 
està format per persones que comprenen les persones, les situacions excepcionals i 
les circumstàncies individuals (que és tal com passa de vegades, d’altra banda).

I per cert, també continuo felicitant l’actitud constructiva de l’inspector en cap de la 
Policia Local, el senyor Albert Romero, el qual, encara que segueix donant-me la raó 
en comptades ocasions, almenys contesta i col·labora de la manera que jo voldria 
poder fer extensiva a tots els departaments d’aquest Ajuntament. Els ho repeteixo: 
no és pas demanar gaire, oi?

I permetin-me la llicència de fer-los una proposta singular. Sé que ben difícilment 
prosperarà, però jo la deixo anar. He dit cada any –i ho repeteixo avui– que en 
l’àmbit de les multes de trànsit és on resolc més expedients a favor de l’Ajuntament. 
Hi ha alguna gent que es pren una sanció com una injustícia horrible, que clama al 
cel, i moltes vegades no té cap raó. Aleshores no els la dono, és clar, però s’enfaden 
d’una manera desorbitada (alguns, no pas tots). Això no vol dir que no n’hi hagi 
alguns que en tinguin, de raó, i en aquest sentit haig de dir que l’esforç perquè 
l’Ajuntament els la doni també se’m fa desorbitat. Ho podria il·lustrar amb exemples 
diàfans, és clar, però no és aquest el meu propòsit.

El meu propòsit és fer-los saber que les multes que posa l’Ajuntament de Vilafranca 
són de les més cares del país, segons tinc entès. Legals, òbviament, però arran del 
marge superior de la franja que ofereix la llei. Ras i curt: 100 € per aparcar 
malament, per exemple, em sembla un excés; ep! si és la primera vegada (cosa que 
a tots ens pot passar). Els suggereixo que la primera multa que es posi a una persona 
sigui simbòlica, testimonial: què sé jo, 20 €, posem per cas. Quan aquesta persona 
reincideixi, 40 €; i si hi torna, 80; i després, el que vulguin. Ningú no es podria 
queixar, no troben? Aplicar això voldria dir posar el comptador a zero, és clar, però 
m’agradaria saber què faria, la ciutadania, si ho sabés. Confiant com confio en 
tothom, d’entrada, vull pensar que tindria un efecte dissuasiu i pedagògic important. 
Si fos així, magnífic, i si no, clatellada, però no es podria queixar ningú.

Secretaria Governació

El servei que al 2021 ha tingut el dubtós honor d'encapçalar la llista de queixes és el 
de Secretaria Governació, que cal dir que també és un dels serveis que abasta un 
ventall de funcions –i algunes d'elles força compromeses– més gran.

Potser la més delicada sigui la gestió del Padró ja que, com ja he dit en diverses 
ocasions, l'Ajuntament ha estat aplicant de forma excessivament restrictiva la 
normativa vigent, de tal manera que les repetides denegacions d'empadronament a 
persones que no tenien residència fixa o no la podien acreditar documentalment ha 
estat motiu de diverses queixes.
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Malgrat això, cal reconèixer que darrerament he copsat una certa rectificació en els 
criteris que l'Equip de govern aplica en els casos d'empadronament, de tal manera 
que sembla que estigui més disposat a respectar l'esperit de la llei en lloc d'utilitzar-
ne el text per a restringir els drets de la ciutadania. Aquí, una vegada més, m’haig 
d’aturar. En primer lloc, per dir que el canvi d’actitud de l’Equip de govern s’ha degut, 
més que no pas a una variació en les seves conviccions, a la pressió creixent que, des 
de diverses bandes, els arriba perquè es convencin que l’incompliment de la llei és 
una veritat cada vegada més universal. I quan dic de diverses bandes –i perdonin-me 
la immodèstia–, una d’elles és la constant pesadesa d’aquest Síndic; si no m’ho dic jo, 
òbviament no m’ho dirà ningú altre. I una altra banda és el magnífic monogràfic El 
dret a ser empadronat i la bona administració, editat pel Fòrum de Síndics, que vaig 
fer a mans de l’Alcalde i el tinent d’Alcalde Aureli Ruiz ja fa temps.

A veure si ho deixo clar d’una vegada per totes de la manera més breu de què sigui 
capaç:

1. El dret a l’empadronament de tothom, absolutament tothom, visqui on visqui i de 
la manera que hi visqui, és un dret fonamental, universal i diàfan. El padró és una 
fotografia de la població, no un sedàs que es pugui adaptar a diferents 
posicionaments polítics. Ja ho he dit alguna altra vegada: posin-se d’acord tots els 
ajuntaments de Catalunya i compleixin tots la llei (com fan a Barcelona, a Sabadell, a 
Vilanova, etc.) i la fal·làcia del factor crida acabarà de caure pel seu propi pes.

2. Els delinqüents –fins i tot, atenció, acceptant que l’ocupació irregular sigui un 
delicte– també tenen el dret a ser empadronats. Els ho he dit moltes vegades, i ara 
ho deixo escrit: tots els delinqüents de corbata i americana estan perfectament 
empadronats. Per tant, quin és el problema de debò?

3. Tal com dic això, i amb la claredat amb què ho dic, també he exposat diverses 
vegades la meva postura –convertida en demanda feta a l’Ajuntament– que les 
persones incíviques que comportin conflictes de convivència i de pau amb els seus 
veïns, rebin una vigilància, una pressió i unes sancions molt més contundents que les 
que estan rebent actualment. Encara que no sigui competència estricta de 
l’Ajuntament. Però atenció, he dit totes les persones, no les persones que viuen en 
règim d’ocupació irregular, no els ocupes, vaja, els quals tan alegrement i 
superficialment l’opinió popular associa a conflictius. No pot ser que ens aprofitem 
d’aquest corrent de pensament tan escampat per no protegir les pobres famílies que 
pateixen les terribles conseqüències de tenir incívics per veïns.

i 4. No pot ser que l’Ajuntament no afronti més decididament aquesta situació perquè 
el problema de l’habitatge és enorme, enquistat i creixent. El dret a l’habitatge digne 
també està reconegut per la Constitució espanyola i per tots els pronunciaments 
conjunturals i oportunistes de tots els polítics del país. Però és just, el que passa amb 
l’habitatge? ¿És cert que tothom té accés a un habitatge digne? ¿Hi ha preus 
assequibles per a tothom de pisos de compra? ¿Hi ha preus assequibles de pisos de 
lloguer per a tothom? ¿En pot trobar fàcilment, a part dels preus prohibitius, qui no 
tingui un contracte laboral indefinit? ¿En poden trobar fàcilment, les persones i les 
famílies vulnerables? I encara pitjor, ¿en poden trobar fàcilment les persones i les 
famílies de segons quin color de pell i quina procedència? Per favor, no m’ho facin 
argumentar més...
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I no em diguin, si us plau, que una major llibertat de mercat (!!!) afavoriria que els 
propietaris de pisos els lloguessin amb més facilitat i resolguessin el problema. En 
l’actual estat de capitalisme salvatge, del qual moltes persones s’aprofiten, això no 
s´ho creu ningú. I tampoc no em diguin que aquest no és un problema que hagi de 
solucionar l’Ajuntament, sinó les instàncies polítiques superiors. Encara que sigui així, 
les condicions de vida dramàtiques, injustes i duríssimes a les quals cada vegada més 
persones es veuen abocades no fan acceptable aquesta postura. Estic parlant de 
persones, estic parlant de vilafranquins i vilafranquines.

En aquest sentit, però –i una vegada més, deixin-me destacar que cada vegada que 
puc felicito la tasca de l’Ajuntament que trobo correcta–, he de dir que en aquest 
camp, un dels més importants de la meva tasca com a Síndic, he trobat una bona 
col·laboració en els Serveis Socials (exp. 34/2021/1171). I des que la cap del 
Departament és la senyora Montse Domènech, encara molt més.

I perquè acabi de quedar clar el que estic dient, una felicitació més: l’aprovació al Ple 
Municipal del 22 del març proppassat del PLA LOCAL D’HABITATGE. Malgrat que no és 
cosa del 2021, els felicito per l’aprovació, no per unanimitat però sí per una 
amplíssima majoria i sense cap vot en contra d’aquesta importantíssima eina. I tant 
de bo que l’abast del Pla pogués ser tan superior com demanaven els grups 
municipals que es van abstenir.

També recauen sobre Secretaria Governació els expedients relacionats amb les 
activitats econòmiques. Pel que fa a establiments de restauració, s'han detectat 
conflictes relacionats amb les restriccions patides arran de la pandèmia (exps. 
14/2021/1171 i 18/2021/1171), però també he obert expedients arran de denúncies 
d'activitats que s'han implantat i/o funcionen de manera irregular (exps. 3/2021/1171 
i 44/2021/1171). 

I els expedients relacionats amb el cementiri i amb les plaques de gual també es 
gestionen des del servei de Secretaria Governació. Tot i no ser gaires, fan que la xifra 
augmenti. En aquest sentit vull observar que, arran de l'expedient 33/2021/1171, 
hem detectat que alguns dels guals amb placa que hi ha als carrers més antics de 
Vilafranca no compleixen amb les especificitats tècniques que actualment s'exigeixen 
per concedir un gual nou. 

No cal dir que això genera una situació de greuge que caldria corregir, i potser l'única 
manera de fer-ho seria revisant tots els guals de la vila. Segurament se’n podrien 
eliminar uns quants, que acabarien amb els usos inadequats que en fan alguns 
propietaris i també alliberarien places d'aparcament a la via pública.

En canvi, fins al 2020 també es comptaven a Secretaria Governació els expedients 
relacionats amb reclamacions de Responsabilitat Patrimonial, que van estar aturats 
durant molt de temps i van provocar un embús considerable. Des de la posada en 
funcionament dels Serveis Jurídics renovats, però, tots aquests expedients han estat 
assumits i resolts per aquest nou servei, motiu pel qual ara surt a l'estadística amb un 
volum sensible d'expedients que no són estrictament propis, sinó heretats.

Serveis Socials
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Aquí tenim més bones notícies i vull destacar el descens dels expedients relacionats 
amb els Serveis Socials (Benestar Social + Gent Gran). És significatiu que encara en 
època de pandèmia, de restriccions, d'ERTOs, de reducció del contacte humà i d'una 
certa precarietat anímica i econòmica per a moltes persones, el nombre total 
d'expedients que hem tractat durant el 2021 (6) és pràcticament la meitat que els 
que es van tractar l'any anterior (11). 

I com ja he dit més amunt, també agraeixo la sensibilitat i el bon criteri que la Cap de 
servei m'ha mostrat en els assumptes relacionats amb el tema de l'empadronament.

Malgrat això, em consta que és un servei que encara ha patit algun moment de tensió 
perquè quan els arriben les necessitats d'algunes persones moltes vegades ja són 
urgents, i perquè els recursos (materials i humans) de què disposen són 
inevitablement limitats. Qualsevol increment en aquest sentit, doncs, segur que 
contribuiria a millorar encara més el servei. 

D’altra banda, l'augment desbocat dels preus que estem patint durant els darrers 
mesos de 2021 i tot el que portem de 2022, encapçalats per l'electricitat, el gas i els 
combustibles, estan repercutint en tota la cadena del consum, cosa que acabarà 
perjudicant greument les economies més precàries, les d'aquelles persones a qui ja 
costava arribar a finals de mes i que ara poden haver de recórrer als ajuts municipals. 
M'agradaria demanar que els Serveis Socials i Gent Gran estiguessin preparats per a 
aquest possible embat.

Casos particulars... 

A finals de l'any 2020 vam obrir l'expedient 12/2020/SMG_QX, que també es pot 
consultar en aquest Informe perquè va ser tancat a primers de 2021. Era el cas d'una 
senyora que havia cedit el seu pis a l'Ajuntament (per a usos socials) i ella se n'havia 
anat a viure a un dels pisos que gestiona la Fundació Amàlia Soler. L'Ajuntament li 
havia demanat que no donés de baixa els serveis (aigua i llum) per evitar el cost 
d'una nova alta, però no els va posar a nom seu, de manera que els havia hagut 
d'anar pagant ella –així com els impostos i la comunitat– i no hi havia manera que se 
li tornessin aquests diners.

Vam col·laborar a solucionar aquell cas concret, però ningú va abordar el problema de 
fons i al llarg de 2021 el problema es va repetir. Però no només això, sinó que vaig 
descobrir que el problema afectava tres persones (exps. 45/2021/1171 i 
46/2021/1171) i que venia d'una redacció poc encertada del contracte de cessió. 
Potser la conseqüència més greu d'aquesta disfunció és que aquestes tres 
propietàries encara paguen la brossa dels seus pisos tot i que fa anys que els van 
cedir a l'Ajuntament. I, a més, la paguen per duplicat (!).

Com que els departaments implicats eren diversos (Habitatge, Benestar Social, 
Intervenció i Serveis Urbanístics) vaig optar per demanar directament la intervenció 
dels regidors afectats, cosa que encara no ha donat fruit però que espero que no 
trigui gaire a fer-ho.

...i uns quants flaixos
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Tot seguit esmentaré –en un format molt breu– una sèrie d'observacions molt 
concretes, molt diverses i força delicades que no vull ni puc desenvolupar aquí, però 
que sí que les vull citar per si es volen valorar i s'hi vol intervenir en algun sentit.

1. En poc temps ens van arribar diverses queixes relacionades amb multes molt 
rigoroses i/o poc fonamentades imposades per un mateix agent (exps. 2/2021/1171, 
10/2021/1171, 21/2021/1171 i 32/2021/1171), cosa que potser denotava excés de 
zel o algun problema personal que li dificultava fer la seva feina amb l'objectivitat i 
l’empatia necessàries. No cal dir que això ho vaig comentar a bastament amb 
l’Inspector en cap.

2. Crec sincerament que el servei de Convivència i Ciutadania manifesta sovint un zel 
excessiu en la negació de sol·licituds d’empadronament, a vegades potser fins i tot 
per damunt dels criteris polítics més o menys canviants que deu anar rebent (exp. 
30/2021/1171).

3. Fins ara no havia estat gaire habitual haver d'obrir expedients relacionats amb el 
Servei de Recursos Humans, però durant el 2021 hi va haver diverses queixes 
relacionades amb el procés de selecció d’una plaça de directiu especialitzat (exps. 
20/2021/1171, 38/2021/1171 i 40/2021/1171), que no es va fer de la millor manera 
possible, fins al punt que va arribar al Síndic de Greuges de Catalunya i finalment es 
va haver de repetir el procés. Caldria, en relació a la cobertura d’aquesta plaça, i a 
totes les convocatòries en general, que siguin molt més curosos (és a dir, més 
concrets i detallats) en la redacció de les bases, de tal manera que el perfil del 
treballador que es busca quedi molt més acotat que fins ara i eviti els malentesos i la 
creació de falses expectatives en els possibles candidats.

4. A l'exp. 41/2021/1171 sembla que s'hagi produït quelcom més que una senzilla 
disfunció. El cas és que unes subvencions esportives que es van tramitar a primers de 
2019 encara no s’havien pagat a 31 de desembre de 2021. De fet, encara no s'han 
pagat en el moment de redactar aquest text.

5. La instrucció dels expedients i els contactes amb els serveis afectats també m'han 
fet adonar que s'actua amb molt de rigor vers determinades persones i casuístiques 
(exps. 14/2021/1171 i 24/2021/1171) i amb una tolerància excessiva en altres (exps. 
40/19, 3/2021/1171 o 44/2021/1171).

6. També passa en casos que giren a l'entorn de les molèsties ocasionades per alguns 
locals: segons l'expedient 16/2021/1171, tenim constància que a l'Ajuntament no li 
tremola el pols a l'hora d'actuar amb rigor i fins i tot clausurar un centre quan hi ha 
queixes dels veïns, però que, en canvi, ni tan sols arriba a plantejar-se el tancament 
d'altres locals que generen tantes o més queixes, com són ara els dels exps. 
7/2020/SMG_QX i 02/20). És a dir, vaja, que no sé si hi ha algun criteri al respecte o 
l'actuació depèn del rigor personal que apliqui un o altre funcionari, però he detectat 
diverses discrepàncies en la manera d'actuar que constitueixen un greuge evident, 
per no parlar directament d'una discriminació, en el tracte vers unes persones o 
activitats respecte d'altres.
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7. Faig una petició –de futur, més que res– als partits polítics, en el sentit que no 
utilitzin la Sindicatura de Greuges per atacar, desgastar o tan sols exigir els seus 
drets davant de l'Equip de govern (exp. 1/2021/1171). Tenen altres eines, com ara la 
Comissió de Garantia del Dret d'Accés a la Informació Pública (GAIP), les rodes de 
premsa, etc., per acomplir aquests objectius.

8. Dic el mateix amb els conflictes laborals. Si algun treballador té algun problema 
amb l'Ajuntament, com a empresa, especialment quan el conflicte es fonamenta en 
aspectes subjectius, és preferible que utilitzi eines com el Comitè d'empresa, els 
sindicats o la Inspecció de Treball per defensar els seus drets.

Aspectes generals

De tots els contactes que mantinc constantment amb els diversos serveis de la casa 
que es veuen afectats per alguna reclamació, durant el 2021 encara he trobat que 
n'hi ha alguns que generen queixes per manca de resposta perquè van una mica 
escassos de personal. Podria esmentar, per exemple, el de Serveis a les Persones, 
Serveis Urbanístics, l'Oficina d'Atenció Ciutadana o el ja esmentat Servei de 
Secretaria Governació. 

Tot i que potser algunes d’aquestes mancances tinguin una explicació raonable 
(malaltia d’algun membre de l'equip, jubilacions, excedències, canvis de destí, etc.) 
seria desitjable que es procurés minimitzar-ne els efectes per evitar que el servei a la 
ciutadania se'n veiés afectat.

En canvi, com ja he dit anteriorment, en aquesta llista de serveis que funcionen 
deficitàriament per culpa de la manca de personal ja no hi ha el servei de 
Responsabilitat Patrimonial, que després de les meves peticions en aquest sentit –i 
mal m’està dir-ho– va donar pas a uns Serveis Jurídics més ben dotats i eficients.

Serveis perifèrics

Demanen un esment a part tres empreses o organismes que, si bé no són pròpiament 
Ajuntament, sí que en formen part d'una manera o altra (com l'Empresa Municipal 
d'Aigües de Vilafranca, EMAVSA) o presten serveis municipals delegats, transferits o 
concedits per l'Ajuntament (com l'Organisme de Gestió Tributària –l'ORGT– o 
l'empresa privada que ofereix els Serveis Funeraris –Àltima).

1. Empresa Municipal d'Aigües de Vilafranca

D’acord, per exemple, amb els expedients 6/2020/SMG_QX i 36/2021/1171, entre 
molts altres, detectem un funcionament èticament molt reprovable de la companyia 
d'Aigües, que sempre busca mil giragonses legals per intentar cobrar el deute dels 
llogaters als propietaris. Abans deien que era error dels propietaris per no posar el 
comptador a nom dels llogaters, però en el cas que he posat d’exemple el comptador 
anava a nom del llogater i també li volen cobrar el deute al propietari amb l'argument 
que mentre hi hagi deute no es pot fer cap canvi de nom. Si bé això és legalment 
correcte, impedeix als propietaris tornar a llogar l'habitatge o el local, de manera que 
és una coacció clara. Els arguments (que “si no fan que els propietaris paguin el 
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deute, aquest s'haurà de repercutir en les tarifes de tota la població”) són, com a 
mínim, qüestionables.

Casualment, quan hem preguntat ha resultat que sí que hi ha una solució per evitar 
aquest pagament, tot i que també acaba suposant un cost per al propietari: si es 
deixa que es compleixin dos mesos des del tall del subministrament, el contracte es 
rescindeix de manera automàtica. El problema és que després cal tramitar una nova 
alta i assumir-ne el cost.

A banda que no sembla que tinguin clar que són un servei públic essencial, és 
necessari comparar i observar que les empreses elèctriques, tot i no ser públiques, 
funcionen de manera molt més justa davant de casos similars, ja que el deute sempre 
queda a nom del titular del comptador i l'haurà de pagar si es vol tornar a donar 
d'alta, però mai se li carrega al propietari de l'immoble.

2. Organisme de Gestió Tributària

Un any més cal parlar del col·lapse permanent en què viu l'ORGT en relació als 
expedients que tenen a veure amb les plusvàlues, ja que si bé la demora i 
l'acumulació inicial estaven justificades per la deixadesa i la manca de regulació de 
l'Estat espanyol, ara ja fa temps que s'estan resolent aquests expedients, però no s’hi 
posen els mitjans necessaris com per garantir una posada al dia ràpida i eficient.

El primer expedient que vam obrir arran de les sentències que declaraven 
inconstitucional el cobrament de les plusvàlues quan s'havia venut un immoble amb 
pèrdues acreditables, el 26/17 (sí, de 2017!), el vam tancar a començaments 
d’aquest 2022.

Si tenen molta feina, s'han d'espavilar per fer-la en els terminis que estableix la llei, 
perquè és molt injust que ells puguin saltar-se els terminis sense que passi res i que 
quan un ciutadà s'endarrereix un dia en fer un pagament ja tingui el recàrrec a sobre.

No cal dir que he comentat moltes vegades aquesta inoperància de l’ORGT amb 
l’Interventor, el Regidor d'Hisenda i l’Alcalde.

3. Serveis Funeraris

Després de quatre anys d’intentar-ho, haig de llençar el barret al foc. He procurat, 
amb tots els mitjans al meu abast (que no són pas gaires), millorar i abaratir els 
serveis de l’empresa concessionària, cosa que he aconseguit en certa mesura en el 
primer cas, però gens ni mica en el segon. Continuo considerant que els preus són 
excessivament elevats, però no hi ha res a fer, i mentre l’Equip de govern continuï 
considerant només que “es tracta d’una empresa privada”, la cosa no pot millorar de 
cap manera.

En canvi, sí que han atès una de les dues petites peticions accessòries que els vaig fer 
(la xocolata del lloro, de fet). Finalment –i no entenc com han pogut arribar a trigar 
tant– han disposat dues places d’aparcament reservat a PMR. I per cert, una vegada 
més, sense fer-me’n saber res, com succeeix en tantes altres situacions...
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Al moment de redactar aquest document, l’altra sol·licitud, la d’instal·lar un 
aparcament de bicicletes, continua sense realitzar-se. Deu ser un pressupost massa 
ambiciós...

Serveis externs

En la mateixa línia de parlar de serveis que no depenen pròpiament de l'Ajuntament, 
com l'ORGT, voldria fer referència a uns assumptes que, "tot i no ser de la meva 
competència sí que són de la meva incumbència", ja que afecten de manera directa el 
benestar i la qualitat de vida de la població de Vilafranca. De fet, ja en vaig parlar a 
l'Informe 2020, però durant el 2021 no sembla que el problema s'hagi solucionat. Més 
aviat al contrari.

Es tracta de l’escassa i/o mala atenció que ofereixen alguns serveis que depenen 
d'altres administracions.

Són tantes les molèsties que ocasionen que algunes de les persones que ens han fet 
arribar la seva queixa ja sabien que no hi podríem fer res, però necessitaven que algú 
les escoltés i les ajudes o orientés. Aquestes queixes estan recollides a la secció de 
consultes sense expedient, la 4.1.2.

Més enllà del col·lapse permanent en què viuen els Jutjats, també ens han arribat 
queixes contra Hisenda, el SEPE, el CAP i la part administrativa i de tràmits de la 
Seguretat Social.

En general, la gent es queixa de la dràstica reducció de l'atenció presencial, de 
l'escassetat de cites prèvies, de la mala atenció telefònica (quan aconsegueixen que 
algú els contesti) i de les muralles infranquejables que suposen els vigilants que 
tenen a les portes. Es pot entendre i acceptar que la pandèmia va fer necessàries 
unes certes limitacions i restriccions, però a hores d'ara ja sembla que s'hi repengin i 
s'hagin convertit en un mal crònic.

Per si tot això fos poc, d'un temps ençà s'hi han afegit les queixes contra les entitats 
bancàries. El tancament d'oficines i la limitació draconiana dels horaris de caixa i 
d'atenció al públic en general estan fent que moltes persones que no se senten 
còmodes amb els caixers automàtics i encara menys amb les pàgines d'internet, 
especialment la gent gran, estiguin quedant excloses d'un servei que, ens agradi o 
no, és essencial i d'ús general obligatori.

Sé que –tal com he dit abans– com a Síndic Municipal de Greuges no puc intervenir 
directament en aquests assumptes, però penso que sí que és la meva obligació 
denunciar aquests problemes i demanar als polítics municipals (que sé que tampoc ho 
poden solucionar directament) que per via dels càrrecs, les institucions i els partits 
polítics que representen facin la pressió que sigui necessària –i allà on sigui 
necessària– perquè se solucionin unes injustícies que afecten bona part de la 
població. Casualment, la part més vulnerable.

Clams habituals al desert

Suports per als papers dels regidors al Saló de Plens. Vostès mateixos...

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
6/2022/1028

Codi validació document:
14155462640616554074

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 14 de 65

Megafonia de la Plaça de la Vila. Vostès mateixos...”

El Sr. Eladio García (C’s) reitera agraïment al síndic i a tot el seu equip pel treball 
realitzat per tal que els ciutadans en general i les persones més vulnerables en 
particular, tinguin una major protecció. Cal que es doti a la institució dels recursos 
necessaris. 

Els problemes són els mateixos dels darrers anys. L'empadronament, a vegades 
s'utilitza fraudulentament. La llei diu que un ciutadà només es pot empadronar un 
municipi. 

Les queixes a l'actuació de la Policia Local, sobre la presumpció de veracitat de les 
seves denúncies, té mala solució. Es pot investigar i sancionar si fos necessari. 

L'informe no es tracta en un Ple monogràfic i això evita que es puguin tractar els 
temes. Finalment lamenta la decisió de no prorrogar el seu mandat

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el Síndic es lamenta de que l’equip de 
Govern no compleix plenament el ROM quan diu que  "L'administració municipal, i en 
general tots els organismes i les empreses que  depenen de l'Ajuntament, està 
obligada a auxiliar, amb caràcter preferent i urgent, el síndic o la síndica de greuges 
en les seves investigacions" (Art. 104.3) si els regidors i regidores del Consistori no 
donen ordres explícites als responsables dels seus respectius departaments de 
complir el text d'aquest article. Aquest fet porta al Síndic, un any més, a manifestar el 
seu cansament. Si l’equip de Govern propiciés solucions més senzilles i més ràpides 
dels conflictes, segurament el Síndic no  se sentiria cansat. I segurament la 
ciutadania creuria més en la política, molt desacreditada a dia d’avui.

Aquest estat d’ànim del Síndic els porta a preguntar-se si aquest equip de Govern 
creu de veritat en la Sindicatura de Greuges,  o pel contrari, aquest és una peça 
merament decorativa.

Quant a les dades, manifesta una recuperació de l’activitat prepandèmica, que vol dir 
que estem tornant a la normalitat, i ens podríem plantejar si això és bo o dolent, atès 
que els expedients han augmentat un 60%.

Li continua preocupant la qüestió del Padró i l’abordatge que fa l’equip de Govern de 
la normativa vigent. Al seu criteri, l'Ajuntament ha estat aplicant de forma 
excessivament restrictiva la normativa vigent, de tal manera que les repetides 
denegacions d'empadronament a persones que no tenien residència fixa o no la 
podien acreditar documentalment ha estat motiu de diverses queixes.
Des de VeC comparteixen la seva preocupació, i és per aquest motiu que li pregarien 
que no parlés en aquest punt de l’Ajuntament sinó de l’equip de Govern, perquè 
precisament diversos grups municipals, entre ells VeC han proposat canvis en aquesta 
direcció i hi continuen insistint cada vegada que en tenen ocasió.

Un altre tema que li preocupa molt és el de l’habitatge. Una vegada més, li pregaríem 
que parlés d’equip de Govern i no d’Ajuntament, perquè des de VeC comparteixen 
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plenament la seva preocupació i la seva reflexió quan diu: “No pot ser que 
l’Ajuntament no afronti més decididament aquesta situació perquè el problema de 
l’habitatge és enorme, enquistat i creixent.” Ho comparteixen i així ho varen 
manifestar, perquè un Pla és una eina molt potent per tirar endavant polítiques 
valentes. Per això han fet el Pla però no el veuen massa ambiciós i així ho varen 
manifestar, tot i que varen celebrar la seva arribada.

Agraeixen la seva insistència en fer assequibles els Serveis Funeraris a tothom, 
objectiu que veu difícil sense l’empenta de l’equip de Govern.

I una vegada més agraeixen el suport que els dona als regidors i regidores de 
l’oposició en la seva demanda d’una infraestructura una mica més pràctica per poder 
organitzar la seva paperassa i els seus estris als Plens.

Des de VeC li agraeixen la feina feta i consideren que aquesta, per la qualitat i la 
quantitat, bé es mereix un Ple extraordinari.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que volen agrair la feina feta pel síndic. 
Consideren prioritari escoltar la ciutadania, que és un valor fonamental en qualsevol 
ens polític i lamenten que no sigui un Ple monogràfic. 

Els problemes són els mateixos. L'empadronament un megadret que ha d'obrir el pas 
a altres drets a la nostra població, com pot ser a l'habitatge, als serveis funeraris, 
companyia d'aigües, de tot allò que afecta a la ciutadania en general però 
principalment a les més vulnerables.

El Sr. Francisco Romero (PSC) agraeixen el síndic i el seu equip la feina feta. Valoren 
positivament la feina que fa el síndic i recorda que van ser pel segon ajuntament en 
crear la figura. 

Quan la Sindicatura es posa en contacte amb una Regidoria, vol dir que són més 
complexes, solen ser temes de més d’una Regidoria implicada o que no depenen al 
100% de l'ajuntament. 

Mostra la seva disponibilitat per tractar els temes pendents.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) dona les gràcies per l'informe, per la feina, per la dedicació i 
la implicació. La democràcia  rau en uns equilibris i cap poder s'ha de sentir fora de 
control. 

L'informe fa una crida a que el Govern cregui en la tasca del síndic i que no consideri 
la seva figura com ornamental. La transparència i el retiment de comptes són bàsics 
per un bon funcionament democràtic.

En quant a l'empadronament, el Govern no compleix la legalitat i això no és 
acceptable. El padró és un dret. La política de denegar la empadronament és una 
política de classe que pretén marginar a ciutadans pel simple fet del seu nivell 
econòmic. 
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Els preocupa una subvenció a una entitat esportiva i demanaran explicacions més 
endavant.

En quan els serveis funeraris, recorda que és un moment en què cal anar amb els cinc 
sentits per tal que no incloguin serveis extres.

En habitatge, lamenten que el Govern eliminés el recàrrec del 50% en l'IBI dels 
d'habitatges buits. 

Els sap greu el cansament del síndic que comporta la voluntat de deixar la 
Sindicatura. Es sumen a la necessitat del Ple monogràfic per la Sindicatura.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que l'informe exposa clarament les dificultats que 
comporta, temes aparentment senzills, costa molt de tirar-los endavant. 

La Sindicatura fa el paper de qüestionar la pròpia normativa, com per exemple els 
serveis funeraris o altres assumptes matèria d’ordenança. En nom del Govern 
manifesta que sempre compleixen la llei i quan hi ha algun dubte, parlen amb els 
serveis jurídics o tècnics. 

Una part important de la feina del síndic és la mediació. Funció que poder no li 
pertoca, però que no deixa de ser important. 

L’encoratja a continuar tot el temps que calgui i si es mira enrere, tot el que s'ha, fet 
déu-n'hi-do. 

El síndic Jaume Rafecas agraeix les consideracions dels grups municipals.

Puntualitza el senyor García, que ell no nega que hi hagi empadronaments 
fraudulents, però no és el cas que exposava. Són molt pocs els casos que s’han 
aconseguit empadronar des de la intervenció del síndic. 

En quant el ple monogràfic i la duració, suggereix que quan hi hagi l'informe del 
síndic, els grups no presentin mocions. D'aquesta manera el Ple tindria una durada 
més racional.

A l'equip de Govern, que ha dit que els temes no són fàcils, demana que es valori que 
la persona que accedeix al síndic, ja ha presentat recursos i per tant ja porta una 
tramitació.

Respecte als serveis funeraris, ho ha batallat molt i el preu del lloguer de la sala 
considera que és un escàndol.

L’alcalde Pere Regull (JxV) agraeix molt la feina del síndic, que és complicada i els 
casos no són senzills. Quan els temes estan en mans del síndic és perquè són molt 
complicats. Si fossin fàcils d'arreglar, ja estaria fet. Moltes vegades, gràcies a la 
intervenció del síndic s'arriba una solució justa però segurament no 100% normativa.

Puntualitzar que el síndic se li acaba el mandat i no vol seguir un altre mandat, no 
plega.
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L'actuació bàsica del síndic és la reclamació de l'actuació no ajustada a dret. Una cosa 
diferent és quan el síndic interpreta una norma, però les interpretacions de les 
normes no són sempre coincidents. També puntualitza que la darrera part del informe 
fa referència a temes que no són competència municipal.

SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ

4. Exp. núm. 12/2022/1627 – Aprovació de l’expedient de modificació de 
crèdits.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el dictamen 
següent, per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la necessitat de 
suplementar i crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal funcionament de diversos 
serveis.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament justificades, 
conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 37 del Reial Decret 
500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 12/2022, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit, d'acord amb el detall següent:

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdits totals consignats
2.92003.20300 Serveis de reprografia i equips multifunció 25.000,00

4.15000.48900 Pacte Industrial de la Regió Metropolitana de Barcelona 1.615,52

5.33801.48919 Ball d’en Serrallonga 500,00

5.33401.22602 Publicitat i propaganda activitats del Consell de Castells 16.100,00

5.33401.22609 Activitats culturals del Consell de Castells 2.500,00

5.33401.62900 Senyalització de castells 4.500,00

5.33401.48933 Subvenció Associació Cultural Castells-Festival Cinema Casteller 15.000,00

3.32602.61500 Mobiliari urbà Llars mpals. d’Infants 6.000,00

3.32602.63300 Maq., instal. i utillatge Llars mpals. d’Infants 3.000,00

3.32602.63500 Mobiliari Llars mpals. d’Infants 1.000,00

1.13201.62400 Compra vehicles patrulla 22.506,00

97.721,52

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries
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Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació que 
es proposa

Crèdits totals 
consignats

4.13400.46600 AMTU – Associació municipis per a la 
mobilitat i el transp. 5.250,00 0,00 -1.615,52 3.634,48

3.32301.22699 Llas d’infants: funcionament 45.000,00 -6.196,22 -10.000,00 28.803,78

5.33801.22699 Material balls Festa Major 40.000,00 0,00 -500,00 39.500,00

4.17101.22799 Parcs i jardins: contractes de serveis 1.500.000,00 -11.500,00 -54.741,68 1.433.758,32

1.13201.20400 Renting vehicles policia local 52.600,00 0,00 -11.435,80 41.164,20

1.13201.12110 Policia Local: retrib. complementàries 1.389.614,00 -60.000,00 -11.070,20 1.318.543,80

3.032.464,00 -77.696,22 -89.363,20 2.865.404,58

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 8.358,32

2n. Modalitat: Suplement de crèdit

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es proposa

Crèdits totals 
consignats

2.92001.22000 Material oficina serveis generals 22.622,00 9.000,00 17.000,00 48.622,00

2.92003.22200 Telecomunicacions 90.000,00 0,00 14.500,00 104.500,00

2.92203.48900 Quotes associacions diverses participades per 
l’Ajuntament 7.000,00 0,00 4.354,48 11.354,48

3.49301.22699 Omic: funcionament 11.000,00 0,00 5.500,00 16.500,00

5.33401.48904 Conveni Cine Club Vilafranca 10.700,00 3.210,00 19.300,00 33.210,00

141.322,00 12.210,00 60.654,48 214.186,48

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació que 
es proposa

Crèdits totals 
consignats

4.13400.46600 AMTU – Associació municipis per a la 
mobilitat i el transp. 5.250,00 0,00 -3.634,48 1.615,52

2.16401.46600 Asoc. Entid. y Empreses Servicios Funerarios 500,00 0,00 -500,00 0,00

3.32000.46600 Assoc. Internacional Ciutats Educadores 220,00 0,00 -220,00 0,00

3.31101.13000 Salut i Consum: personal laboral 99.227,00 0,00 -5.000,00 94.227,00

1.92401.22699 Comunicació: despeses de funcionament 25.000,00 0,00 -10.000,00 15.000,00

4.17101.22799 Parcs i jardins: contractes de serveis 1.500.000,00 -66.241,68 -41.300,00 1.392.458,32

1.630.197,00 -66.241,68 -60.654,48 1.503.300,84

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho i 
presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el citat 
termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini 
d'un mes per resoldre-les.
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Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició al 
públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es resolguessin en 
l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la publicació 
al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela financera. 

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 14 vots favorables (7 JxV, 5 PSC, 2 CUP) i 7 abstencions 
(5 ERC, 1 VeC, 1 C’s)

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) exposa que la modificació que es proposa és per necessitats 
de funcionament intern. Quan es fan les previsions pressupostàries a l'octubre, no es 
sap com acabaran d'ajustar-se les necessitats. 

Destaca la creació del Consell de Castells, que té necessitats pressupostàries. La 
modificació també inclou dos vehicles que tenim en Renting i que ara s’adquireixen 
pel valor residual. 

La modificació també preveu el finançament del conveni amb el Cineclub. Quan el 
Kubrik va tancar, es veure la necessitat d'intentar mantenir aquesta sala. Es fa un 
recolzament al Cineclub pel manteniment de la Sala Sazie i la sala Kubrick.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia la seva abstenció i manifesta que està d'acord en el 
recolzament al cinema. Recorda que fa 2 anys és va fer una aportació econòmica a la 
família que gestionava el cinema i al final ha hagut de tancar.

Alerta que en parcs i jardins se li retreuen 107.000 euros i espera que això estigui 
controlat i desprès no els falti pressupost.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que no són els seus pressupostos i 
anuncia l'abstenció.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que normalment voten en contra les modificacions 
perquè són uns pressupostos que no tenen el seu suport. Avui hi ha l'ampliació de 
partida destinada al cine Club. Valoren molt positivament que una entitat de la vila 
decidís i tirar-ho endavant.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) valoren molt positivament el suport al Cineclub i 
l’esforç fet per la reobertura del Kubrik. També els agrada el suport el Consell 
casteller. 

Anuncia la seva abstenció.
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El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el suport al Cineclub és important. Tots estem 
convençuts que és una de les millors opcions.

En quant el tema de parcs i jardins, bàsicament és un tema de crèdits de partides que 
no té a veure si es deixa de gastar o no. Quan els liciten els contractes i es preveuen 
unes quantitats, que són previsions i que es modifiquen com a conseqüència de 
l'adjudicació, generant un sobrant que són crèdits utilitzables.

5. Exp. núm. 2/2022/2992 – Modificació dels estatuts socials de SERCOM, 
S.L.U.

L’alcaldia proposa al Ple municipal que, exercint les atribucions de la junta general de 
la societat mercantil "Serveis Municipals de Comunicació, S.L.U” (SERCOM, S.L.U), 
adopti l’acord següent:

Atès que la societat mercantil privada SERCOM, dependent íntegrament de 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, va començar a operar en forma de societat 
anònima el 7 de gener de 1986, i en forma de  societat de responsabilitat limitada el 
28 de maig de 1992.

Atès que la societat es dedica bàsicament a crear i gestionat mitjans de comunicació 
social a Vilafranca, i especialment a gestionar els serveis de ràdio i televisió públics 
municipals a Vilafranca, dependents de l’Ajuntament.

Atès que es creu necessari i adient reformar els estatuts socials de "Serveis 
Municipals de Comunicació, S.L.U” (SERCOM, S.L.U). La reforma té per finalitat 
principal configurar SERCOM, SLU com a mitjà propi i servei tècnic personificat de 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, d’acord amb la llei de contractes del sector 
públic, de manera que l’Ajuntament li pugui fer directament encàrrecs que no tenen la 
consideració de contractes. També s’aborden aspectes de redactat, de regulació de 
sessions telemàtiques, atribucions del consell d’administració i de la gerència, etc.

Atès que l’aprovació i modificació dels Estatuts socials són una competència de la 
junta general, Junta que d’acord amb la llei es correspon amb el Ple municipal de 
l’Ajuntament de Vilafranca.

Per això l’alcaldia planteja al Ple, en tant que junta general de la societat, que d’acord 
s’ACORDI:

1r. Aprovar el nou text complet dels estatuts socials de la societat privada municipal 
"Serveis Municipals de Comunicació, S.L.U” (per contracció SERCOM, S.L.U), formats 
per 36 articles, i d’acord amb el text incorporat a l’expedient.

2on. Publicar en forma oficial el nou text dels estatuts, elevar-los a públics i 
inscriure’ls en el Registre mercantil.

3r. Facultar sense cap mena de limitació el secretari del consell d’administració, Josep 
Maria Tobella Miralles, per tal que porti a terme les operacions necessàries adreçades 
a la plena efectivitat d'allò que s'ha acordat, i en particular per formalitzar els acords 
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en escriptura pública, inscriure'ls en el Registre Mercantil i completar i rectificar 
puntualment si cal les dades personals de la persona nomenada.

4rt. Aprovar l’acta d’aquesta sessió de l’Ajuntament en tant que soci únic de la 
societat que exerceix les atribucions de la junta general, i en allò que es disposa en 
els quatre apartats anteriors, als efectes legals adients.”

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per unanimitat 

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) la modificació és conseqüència de la posada en marxa de la 
Llei de Contractes del sector públic. Abans ningú tenia dubtes que els ens dependents 
són de l'ajuntament i que hi podia haver una relació directa. La Llei de Contractes del 
sector públic està molt clar que està pensada per posar dificultats en la relació de les 
administracions petites. 

Adeqüen els estatuts a la llei i incorporen l’ens com a mitjà propi.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que aquesta modificació comporta ajustar-
se a llei i a la legalitat dins la contractació, seguint les indicacions d’Intervenció. 
Prenent en consideració aquest fet  i atès que el seu representant a SERCOM ho veu 
bé, hi votarà a favor.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que es regulen les empreses públiques i les 
eines per fer-les més transparents i àgils i hi estan a favor.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) anuncia que votaran favorablement. L'ajuntament podrà 
fer-li encàrrecs. No obstant els preocupa que hi hagi pèrdua de criteri periodístic. 
Volen que s’adverteixi quan l'emissió d'un programa sigui un encàrrec.

6. Exp. núm. 3/2022/1455 – Modificació de la plantilla.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
Municipal, per a la seva consideració i votació, el dictamen següent:

Atès l’informe del Cap de Serveis Urbans on indica que actualment només una 
treballadora del servei te els coneixements suficients per realitzar les tasques de 
gestió, control i certificació de les tasques i de les actuacions i contractacions 
relacionades amb l’àmbit específic de Parcs i Jardins. També indica en el mateix del 
gran volum d’aquestes tasques que no es poden realitzar en la seva totalitat ni amb el 
grau d’exigència adequat, per manca d’efectius qualificats. Es proposa la creació 
d’una plaça de Tècnic/a mitjà/na de Parcs i Jardins però no pas la dotació econòmica 
de la mateixa fins resolució del corresponent procés selectiu.
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Atès que d’acord amb l’article 22.2 i) de la Llei 7/1985, reguladora de les bases del 
règim local, i amb l’article 52.2 j) del Decret legislatiu 2/2003 que aprova el Text 
refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, l’atribució per aprovar la 
plantilla i la relació de llocs de treball de l’Ajuntament correspon al Ple municipal.

Atès que el contingut de les relacions de llocs de treball el determina, entre altres, 
l’article 29 del Decret legislatiu català 1/1997 (refosa en un text únic dels preceptes 
de determinats textos legals vigents a Catalunya en matèria de funció pública). Cal 
definir per a cada lloc, essencialment, la denominació, característiques, requisits, grup 
d’adscripció, nivell de complement de destinació i complement específic i forma de 
provisió, podent-se modificar les mateixes quan concorrin causes.

Atès l’article 19.set de la llei 22/2021, de 28 de desembre, de Pressupostos Generals 
de l’Estat per l’any 2022, quan diu literalment el següent: 

“Lo dispuesto en los apartados anteriores debe entenderse sin perjuicio de las 
adecuaciones retributivas que, con carácter singular y excepcional, resulten 
imprescindibles por el contenido de los puestos de trabajo, por la variación del 
número de efectives asignados a cada programa o por el grado de consecución de los 
objetivos fijados al mismo.”

Atès que l’article 27.1 del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el 
reglament de personal al servei de les entitats locals de Catalunya estableix que la 
plantilla de personal es pot modificar amb posterioritat a l’aprovació del pressupost 
durant l’any de la seva vigència, per respondre a l’establiment de nous serveis, per a 
l’ampliació, supressió o millora dels existents que no admetin demora per a l’exercici 
següent, com també si respon a criteris d’organització administrativa interna, 
considerant que en el supòsit que s’informa concorren aquests motius per les raons 
exposades en el paràgraf anterior.

Atès l’article 21 del conveni col·lectiu vigent del personal laboral, en tant que 
estableix que la creació, modificació o amortització de places de plantilla de 
l’Ajuntament ha de respondre als principis de racionalitat, economia i eficàcia.

Per tot això, s’ACORDA:

Primer.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari de l’Ajuntament una plaça de 
Tècnic/a mitjà/na de Parcs i Jardins (dins l’escala d’Administració Especial, subescala 
Tècnica), que correspon al subgrup de classificació A2 i nivell 20. No es produirà a la 
dotació econòmica de la mateixa fins la resolució del corresponent procés selectiu.

Segon.- Crear, dins del catàleg de llocs de treball de l’Ajuntament, el lloc de treball de 
Tècnic/a mitjà/na de Parcs i Jardins (subgrup A2, nivell 20), amb el contingut 
funcional i requisits establerts a la fitxa de lloc de treball que acompanya aquest 
Acord. Establint per al lloc una retribució anual de 29.208,11€.

Tercer.- Publica aquest acord en el BOPB.

VOTACIÓ:
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El Dictamen és aprovat per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 
una abstenció (1 C’s)

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és un reforç del Servei de parcs i jardins. Amb 
la nova  licitació caldrà fer major control per part dels serveis municipals.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia la seva abstenció.

La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que estan d'acord amb l'ampliació de la plantilla 
i que caldria la creació d'una plaça de tècnic de Patrimoni. 

7. Exp. núm. 1/2022/1217 – Modificació Ordenança de Civisme

La Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda PROPOSA al Ple municipal, per 
a la seva consideració i, si s’escau aprovació, el dictamen següent

L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès té aprovada i vigent l’Ordenança de Civisme i 
Convivència Ciutadana, aprovada pel Ple municipal en data 24 de juliol de 2012 
(BOPB de 21 d’agost de 2012) i modificada puntualment pel Ple municipal en data 21 
de febrer de 2017 (BOPB de 14 de març de 2017), d’acord amb les previsions del Títol 
XI de la Llei 7/1985, del 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local.
En l’article  71 de l’esmentada Ordenança preveu la possibilitat de substituir la sanció 
de multa per la realització de treballs comunitaris, prestacions socials i altres. 

L’experiència de la seva aplicació ha resultat totalment satisfactòria, sent un 
mecanisme progressivament més utilitzat. L’experiència d’aquests darrers anys fa que 
sigui convenient una major sistematització en quant a la seva tramitació, motiu pel 
qual es planteja la regulació mitjançant Annex a l’Ordenança per tal d’establir de 
manera clara com portar-les a terme.

D’acord amb la normativa que li dona emparament, i tal com ja passava amb el 
decret que ara es deroga, la substitució de la sanció econòmica per una mesura 
alternativa no es configura com a un dret subjectiu de les persones infractores, sinó 
com a una facultat de l’Ajuntament, que pot acordar aquella substitució en funció de 
si es compleixen o no els criteris i requisits establerts, de la circumstàncies concretes 
concurrents en cada cas, de la voluntat real de la persona interessada de reconèixer 
la infracció comesa, dels greuges causats a la comunitat, i de la disponibilitat o no de 
recursos adequats per al compliment de la mesura alternativa. 

No existeix, per tant, un dret subjectiu de les persones infractores a optar entre pagar 
la sanció econòmica o realitzar una mesura alternativa. El que hi ha, estrictament, és 
un dret d’aquestes persones a ser informades de la possibilitat que -- eventualment, i 
sempre que concorrin els criteris, requisits, disponibilitat de recursos, i altres 
circumstàncies establerts en aquest decret-- la sanció econòmica pugui ser 
substituïda per una mesura alternativa; dret que, en el cas que la persona infractora 
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sigui menor d’edat, i en atenció al sentit educatiu de la pròpia substitució, s’estén a 
que l’Ajuntament li ofereixi expressament aquella possibilitat.

FONAMENTS JURÍDICS

Articles 128 al 131 i 133 de la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, del Procediment 
Administratiu Comú de les Administracions Públiques.

Articles 4, 22.2.d), 49 i 70.2 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases 
del Règim Local.
Articles 6, 8, 52, 66, 178 i 237 del Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya aprovat per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril.
Article 56 del Text Refós de les disposicions legals vigents en matèria de Règim Local, 
aprovat per Reial decret Legislatiu 781/1986, de 18 d'abril.
La competència per aprovar ordenances i reglaments correspon al Ple de la 
Corporació per majoria simple, de conformitat amb l’article 52.2.d) del Decret 
Legislatiu 2/2003 TRLMRLC i l’article 22.2.d) de la Llei 7/1985 LRBRL.

En virtut dels anteriors antecedents i fonaments jurídics, s’ACORDA:

Primer.- Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança de Civisme i Convivència 
Ciutadana, per tal d’afegir l’Annex II referent als  Requisits, criteris i principis 
aplicables a la substitució de la sanció pecuniària per una mesura alternativa 

Segon.- Exposar a informació pública i audiència a les persones interessades, pel 
termini de 30 dies, l’Ordenança de Civisme i Convivència Ciutadana de l’Ajuntament 
de Vilafranca del Penedès, per tal que es puguin presentar les reclamacions i 
suggeriments que es considerin adients.

De conformitat amb l’article 63.2 del ROAS la publicació es realitzarà en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona, en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, 
en un dels mitjans de comunicació escrita diària i en el taulell d’edictes de 
l’Ajuntament.

Tercer.- Establir que, si es presenten reclamacions o suggeriments aquestes seran 
resoltes de forma raonada pel Ple de la Corporació.

En cas contrari, i de conformitat amb l’article 49 de la Llei 7/1985 LRBRL, la 
modificació de l’Ordenança de Civisme i Convivència Ciutadana de l’Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès, s’entendrà definitivament aprovat sense necessitat d’adopció 
d’un nou acord i entrarà en vigor un cop publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de 
la Província de Barcelona i hagi transcorregut el termini de quinze dies hàbils previst 
en l’article 65.2 de la Llei 7/1985 LRBRL. Així mateix, es publicarà el mateix al web i 
portal de transparència municipal i s’anunciarà en el Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya la referència del Butlletí Oficial de la Província en què aquest hagi estat 
publicat.

Annex Requisits, criteris i principis aplicables a la substitució de la sanció pecuniària 
per una mesura alternativa 
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Article 1. Objecte

Aquest document té per objecte l’ordenació de la substitució de sancions pecuniàries 
per treballs o prestacions en benefici de la comunitat o per altres mesures 
alternatives.

Article 2. Àmbit d’aplicació

L’àmbit d’aplicació d’aquest document són les sancions previstes en l’Ordenança de 
Civisme i Convivència Ciutadana, única i exclusivament per les sancions previstes en 
l’Annex d’aquest document.

En resten expressament excloses les sancions de les següents matèries:

a) Els procediments sancionadors de règim disciplinari del personal al servei de 
l’Ajuntament.
b) Els procediments sancionadors de trànsit, circulació de vehicles a motor i 
seguretat vial.
c) Els procediments sancionadors de contractes del sector públic.

Els procediments sancionadors de mercats o d’activitats i instal·lacions. 

Article 3. Requisits per poder substituir les sancions per mesures reparadores 

1. Les mesures reparadores es poden adoptar quan concorrin acumulativament els 
requisits següents: 

a) Que la sanció que correspongui a la infracció comesa sigui de caràcter pecuniari. 
b) Que no s’hagi dictat la resolució sancionadora.
c) Que la sanció no hagi estat satisfeta ni tampoc s’hagi formalitzat el fraccionament 
del seu pagament ni, als efectes d’aquest fraccionament, el reconeixement del deute 
corresponent. 
d) Que en  els dos anys immediatament anteriors, la persona no hagi iniciat un 
procediment de substitució d’una sanció que porti causa d’una infracció de la mateixa 
ordenança a la que pretén substituir, en excepció de les persones considerades 
vulnerables, prèvia consulta als Serveis Socials, en aquests casos el termini serà d’un 
any.
e) Que els fets constitutius de la infracció no estiguin relacionats amb activitats 
sotmeses a autorització o llicència, o a una comunicació prèvia o declaració 
responsable, ni s’hagin produït en ocasió de la realització d’activitats empresarials o 
professionals regulades o amb finalitats lucratives. No és exigible aquest requisit quan 
aquestes activitats s’hagin dut a terme de forma puntual, sense intenció de generar 
una activitat econòmica permanent i sense un ànim lucratiu rellevant. En aquest cas, 
cal que l’òrgan instructor justifiqui mitjançant un informe previ els motius pels quals 
es considera que, en el cas concret, la manera més eficaç de complir amb les 
finalitats sensibilitzadores i educadores de les disposicions sancionadores municipals 
és amb una mesura reparadora. 
f) Que amb la comissió de la infracció no s’hagin posat en risc la seguretat o la salut 
de les persones.
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2. En el cas que la persona infractora ja hagués participat en un procés de substitució 
de sancions amb anterioritat, l’òrgan competent ha de tenir en compte l’informe de 
valoració corresponent a aquella substitució anterior per determinar la idoneïtat o no 
de la nova sol·licitud de substitució. 

3. Si no concorren els requisits establerts en aquest article s’ha de reprendre el 
procediment sancionador o bé s’ha d’executar la sanció, segons correspongui, en el 
mateix moment i tràmit en què es trobava quan es va produir la seva suspensió, a 
tots els efectes, tot reprenent -se també el còmput dels terminis de prescripció i 
caducitat. 

Article 4. Principi de disponibilitat del recurs i criteris de priorització 

1. La substitució de les sancions per mesures reparadores no és un dret subjectiu de 
la persona infractora, sinó que resta condicionada a la disponibilitat de places en un 
recurs que sigui adequat per a la seva realització, a criteri dels serveis tècnics 
municipals competents . 

2. En el cas que, per manca de disponibilitat de recursos, o per qualsevol altra causa 
justificada, no fos possible oferir a la persona interessada una plaça on realitzar una 
mesura reparadora que sigui adequada a les seves circumstàncies personals en 
substitució de la sanció, s’ha de resoldre la continuació dels procediments sancionador 
o d’execució de la sanció econòmica, segons correspongui, en el mateix moment i 
tràmit en què es trobaven quan es va produir la seva suspensió, a tots els efectes, tot 
reprenent -se també el còmput dels terminis de prescripció i caducitat. 

Article 5. Principi de proporcionalitat 

1. Les mesures reparadores han de respectar el principi de proporcionalitat en relació 
amb la infracció comesa per tal de garantir que s’adapten a la finalitat 
sensibilitzadora, educativa i reparadora en funció de les circumstàncies específiques 
concretes que concorren en cada cas. 

2. La decisió per la qual s’acorda la substitució s’ha d’adoptar considerant les 
circumstàncies socials i personals de la persona infractora, sense que es pugui produir 
cap mena de discriminació. 

3. La mesura reparadora concreta i el pla de realització s’han d’establir considerant 
les circumstàncies personals de la persona infractora, i ha de procurar que les 
activitats programades interfereixin el menys possible en les responsabilitats familiars 
i laborals i en els plans formatius o educatius d’aquella, si és menor d’edat o està 
matriculada en algun curs inclòs en el sistema educatiu. No obstant, la persona 
infractora s’ha de comprometre a adaptar -se a l’horari establert per a dur a terme 
l’activitat en la qual consisteixi la mesura reparadora. 

Article 6. Criteris de conversió de les sancions econòmiques per mesures reparadores 

En el cas que la mesura reparadora establerta sigui una prestació en benefici de la 
comunitat, les hores a dedicar -hi s’han de fixar en funció de si la persona infractora 
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és major o menor d’edat i de la gravetat de la sanció corresponent a la infracció 
comesa, d’acord amb la taula que figura com Annex 5 d’aquest document. 

En la determinació del nombre d’hores a dedicar a la prestació en benefici a la 
comunitat s’han de tenir en compte les circumstàncies en què s’hagués comès la 
infracció, l’impacte d’aquesta en les persones, els danys i el possible perjudici 
econòmic causat,  i l’entorn i l’oportunitat del recurs on realitzar -la. 

Article 7. Criteris per a l’establiment de les mesures reparadores

1. Si la persona és menor d’edat, s’ha de prioritzar l’establiment d’aquelles mesures 
que tinguin les majors capacitats o intencions educatives, i s’han d’establir en tot cas 
tenint en compte principalment el seu interès superior, no estan subjectes al número 
d’hores.

2. Si la persona presenta un perfil de risc o es troba en situació de vulnerabilitat 
social, la mesura proposada tindrà en compte el seu màxim benefici educatiu i podrà 
sol·licitar als Serveis Socials que ho contemplin dins del seu Pla de Treball.

3. En qualsevol cas, el tipus de mesura proposada ha de ser adequada i 
proporcionada a la infracció comesa, a les oportunitats i les capacitats de la persona 
infractora i a les disponibilitats dels serveis i les persones i entitats compromeses en 
el programa de substitució. 

Article 8. Principi de consentiment 

1. Llevat que estigui establerta per una norma de rang legal, la substitució de la 
sanció per una mesura reparadora alternativa requereix sempre el consentiment de la 
persona infractora i, quan es tracti de persones menors d’edat o incapacitades, el de 
la seva representació legal. 

2. En el cas en què la mesura reparadora s’hagi de realitzar en una instal·lació o 
equipament de titularitat d’una persona o entitat, pública o privada, diferent de 
l’Ajuntament, cal el consentiment d’aquesta. 

3. Si manca el consentiment de la persona infractora o, quan sigui necessari, de la 
resta de persones esmentades en els apartats anteriors, s’ha de resoldre la 
continuació del procediment sancionador o l’execució de la sanció, segons 
correspongui, a partir del mateix moment i tràmit en què es trobaven quan es va 
produir la seva suspensió, a tots els efectes, tot reprenent -se també el còmput dels 
terminis de prescripció i caducitat. 

Article 9. Principi d’informació 

1. L’Ajuntament ha d’informar les persones infractores o presumptament infractores 
de les ordenances municipals que, sempre i quan es compleixen els requisits, criteris i 
principis establerts en aquest Acord, la sanció econòmica corresponent a la infracció 
comesa podria ser substituïda per mesures reparadores. 
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2. Aquesta informació sobre l’eventual possibilitat de substitució de la sanció s’ha 
d’incloure en la proposta de resolució feta per l’instructor del procediment 
sancionador. 

Article 10. Principi d’informació en el cas de les persones menors d’edat 

1. Es preveu amb caràcter exprés que l’edat mínima per tal de realitzar la substitució 
de sancions pecuniàries per treballs o prestacions en benefici de la comunitat o per 
altres mesures alternatives és de 14 anys a la data de comissió de la sanció 
administrativa que la motivi.

2. Quan es tingui constància que la persona infractora és menor d’edat i prèvia 
comprovació que la sanció corresponent a la infracció comesa és susceptible de ser 
substituïda, els serveis municipals li han d’oferir, a través dels seus representants 
legals, la possibilitat de substituir la sanció per una mesura alternativa educativa, on 
s’estableixi un pacte educatiu individualitzat. 

3. Si la persona menor d’edat o els seus representants legals no accepten l’oferiment 
dels serveis tècnics municipals en el termini de quinze dies comptats des de la data 
de la seva notificació, s’entén que rebutgen la possibilitat de substitució de la sanció 
per la mesura reparadora. En aquest cas, s’ha d’aixecar la suspensió i reprendre la 
tramitació del procediment sancionador o d’executar la sanció, segons correspongui, 
en el mateix moment i tràmit en què es trobaven quan es va produir la seva 
suspensió, a tots els efectes, tot reprenent -se també el còmput dels terminis de 
prescripció i caducitat. 

Capítol 1 Procediment per a acordar la substitució de les sancions 

Article 11. Òrgans competents 

1. L’òrgan instructor del procediment per a proposar la substitució de les sancions 
és l’òrgan instructor del procediment sancionador.

2. L’òrgan competent per resoldre sobre la sol·licitud de substitució de la sanció i, 
si escau, sobre la finalització de la mesura alternativa acordada és l’òrgan competent 
per imposar la resolució sancionadora.

3. L’òrgan gestor, per a gestionar, coordinar i avaluar el compliment de la mesura 
alternativa acordada o el que, en el futur, tingui atribuïdes les funcions que en el 
moment de l’entrada en vigor aquest decret corresponen al Servei de Convivència i 
Ciutadania.

Article 12. Inici del procediment de substitució 

1. El procediment de substitució de la sanció econòmica per una mesura alternativa 
pot iniciar-se durant la tramitació de l'expedient sancionador, i fins que es dicti la 
corresponent resolució sancionadora. 
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2. El procediment de substitució s’inicia d'ofici, com a conseqüència de la decisió de 
l'òrgan instructor del procediment, prèvia petició de la persona infractora o, en el cas 
de les persones menors d’edat, dels seus representants legals. 

Article 13. Suspensió del procediment sancionador o de l’execució de la resolució 
sancionadora 

1. La presentació de la petició de substitució de la sanció econòmica per una mesura 
alternativa produeix la suspensió del procediment sancionador en tramitació.

2. Si la persona infractora és menor d’edat, aquests efectes suspensius es produeixen 
des del moment de la notificació de la possibilitat de substitució de la sanció, llevat 
que amb anterioritat hagi sol·licitat ella mateixa la substitució, en el qual cas els 
efectes suspensius es produeixen des de la data de presentació de la sol·licitud. 

3. La suspensió del procediment sancionador o de l’execució de la sanció implica la 
interrupció dels terminis de prescripció i caducitat. 

4. Els efectes de la suspensió es mantenen mentre no consti en el procediment la 
finalització de les mesures reparadores, d’acord amb el que s’estableix en el present 
Acord. 

Article 14. Assumpció de responsabilitat 

La presentació de la petició de substitució de la sanció o, en cas que es tracti de 
persones menors d’edat, l’atorgament del consentiment a l’esmentada substitució, 
comporta l’assumpció de la responsabilitat per la infracció comesa. 

Article 15. Resolució sobre la procedència de la sanció.

1. Una vegada l’òrgan instructor del procediment sancionador constata la 
concurrència dels requisits establerts en aquest Acord, dictarà una resolució aprovant 
la realització de la mesura alternativa; resolució de la que es dona trasllat a 
l’interessat/ada i al Servei de Convivència i Ciutadania.

2. Si la resolució és estimatòria de la sol·licitud de substitució es dona trasllat a 
l’interessat/ada i al Servei de Convivència i Ciutadania.

3. Si, en canvi, la resolució és desestimatòria de la sol·licitud de substitució s’ha 
d’ordenar l’aixecament de la suspensió i la continuació del procediment sancionador o 
de l’execució de la sanció, segons correspongui, des del mateix moment i tràmit en 
què es trobaven quan es va suspendre la seva executivitat a tots els efectes, tot 
reprenent -se també el còmput dels terminis de prescripció i caducitat. 

4. La resolució per la qual s’estima o es desestima la sol·licitud de substitució de la 
sanció ha de ser motivada. 

Article 16. Entrevista
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1. Una vegada notificat, el Servei de Convivència i Ciutadania, ha de citar la persona 
interessada a una entrevista personal per tal de contrastar el reconeixement  de la 
infracció comesa i el greuge causat a la comunitat i de compensar -lo. En el cas que la 
persona interessada sigui menor d’edat o incapacitada, a l’entrevista hi ha d’assistir, 
també, el seu o la seva representant legal. 

2. En aquesta entrevista s’ha de valorar l’oportunitat i la conveniència de substituir la 
sanció per una mesura alternativa en funció de: 

a) La predisposició, les capacitats i les habilitats personals de la persona infractora. 
b) Les possibilitats d’assoliment de finalitats responsabilitzadores, reparadores i, 
especialment en el cas de menors d’edat, educatives de les mesures alternatives

3. Finalitzada l’entrevista, se signarà el document de compromisos, on s’ha de fer 
constar la data. L’hora i el lloc on s’ha celebrat, les persones que hi ha comparegut, 
així com l’assumpció expressa de la responsabilitat de la persona infractora per la 
infracció comesa. 

4. El document de compromisos ha de ser signat per totes les persones assistents en 
un màxim de 5 dies naturals, i se n’ha de lliurar una còpia a cada una d’elles. Si la 
documentació no és retornada al Servei de Convivència i Ciutadania es donarà per 
desfavorable la mesura reparadora.

Article 17. Informe desfavorable. 

1. Des de Convivència i Ciutadania, com a servei responsable, ha d’emetre un informe 
sobre la improcedència de la substitució. 

2. L’informe ha de ser desfavorable a la substitució en els casos següents: 
a) Si no ha estat possible localitzar o contactar amb la persona infractora per 
convocar -la a l’entrevista. 
b) Si la persona infractora no ha contactat amb l’equip tècnic municipal durant els 
quinze dies següents a la notificació de l’oferiment a la qual es fa referència a l’article. 
c) Si la persona infractora no ha comparegut, i no ha al·legat ni ha acreditat la 
concurrència de cap causa que pugui justificar aquesta no compareixença. 
d) Si en el transcurs del procediment la persona infractora rebutja sense motiu o 
justificació, fins a dos plans de realització oferts en substitució de la sanció. 
e) Si en el transcurs del procediment de substitució la persona infractora torna a ser 
denunciada per la comissió d’una nova infracció de la mateixa naturalesa. Aquesta 
causa de denegació no és d’aplicació quan la persona presenti un perfil de risc o es 
trobi en situació de vulnerabilitat social, en el qual cas l’informe pot ser favorable a la 
substitució, sempre que es justifiqui de manera expressa.

3.L’informe ha de ser també desfavorable a la substitució si hi ha una manca de 
disponibilitat de places en un recurs que s’ajusti a les circumstàncies concretes de la 
persona infractora, a criteri dels serveis tècnics municipals. 

Article 18. Concreció de la mesura alternativa a realitzar 
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Durant l’entrevista, si és favorable la substitució, s’ha de concretar la mesura 
alternativa que es considera més adequada a realitzar en substitució de la sanció, 
tenint en compte els criteris establerts a l’article 5.

Article 19. Pla de realització 

1. Durant l’entrevista, si el document de compromisos és favorable a la substitució, 
s’ha d’elaborar el pla de realització, en el qual es recull el compromís de la persona 
infractora de dur a terme la mesura alternativa concreta que s’estableixi en 
substitució de la sanció econòmica, les tasques o activitats en què consistirà la 
realització d’aquella mesura, el recurs on s’haurà de desenvolupar, i l’horari, el 
calendari i la resta de condicions per al seu compliment, i de respectar les normes de 
conducta que estableixi el recurs i envers les persones que s’hi troben vinculades. 

2. El pla de realització requereix el consentiment exprés i per escrit de la persona 
infractora, i, en el cas que aquesta sigui menor d’edat o incapacitada, a més, el de la 
seva representació legal. 

3. En el pla de realització també hi ha de constar de manera expressa que la persona 
infractora i, si s’escau, el seu o la seva representant legal: 

a) Ha estat informada del fet que la realització o compliment de la mesura alternativa 
no comporta l’establiment de cap tipus de relació laboral ni funcionarial amb l’entitat 
que ofereix el recurs ni amb l’Ajuntament de Barcelona ni els organismes ni les 
entitats que en depenen. 
b) Ha estat informada que les seves dades de caràcter personal seran tractades amb 
la finalitat de gestionar la substitució de la infracció econòmica per la mesura 
reparadora acordada, d’acord amb la legislació vigent en matèria de protecció de 
dades, i consent expressament aquest tractament. 
c) Ha estat advertida del seu deure de secret respecte a les dades a les quals pugui 
tenir accés durant el compliment de la mesura alternativa. 
d) Ha estat informada que assumeix la responsabilitat pels danys i perjudicis que 
pugui causar durant el compliment de la mesura alternativa. 

Article 20. Durada màxima del procediment de substitució 

1. La resolució del procediment de substitució de la sanció s’ha d’adoptar en el termini 
màxim de sis mesos comptats des de la data de presentació de la sol·licitud o, en el 
cas de les persones menors d’edat, des de la data de notificació de l’oferiment de 
substitució de la sanció, llevat que hagin presentat amb anterioritat a aquesta data 
una sol·licitud de substitució, en el qual cas, els sis mesos es compten des d’aquesta 
data. 

2. Si en aquest termini no s’ha notificat resolució expressa sobre la substitució de la 
sanció, s’ha de declarar la caducitat del procediment de substitució, l’aixecament de 
la suspensió del procediment sancionador o de l’execució de la sanció, segons 
correspongui, i la seva continuació en el mateix moment i tràmit en què es trobaven 
quan es va produir la seva suspensió, a tots els efectes, tot reprenent -se també el 
còmput dels terminis de prescripció i caducitat. 
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Article 21. Presentació d’al·legacions i sol·licitud de substitució 

1. Si la persona presumptament infractora o els seus representants legals presenten 
al·legacions durant la tramitació del procediment sancionador i, abans que aquestes 
al·legacions siguin resoltes, sol·licita la substitució de la sanció, s’han de resoldre en 
primer terme les al·legacions formulades i, a continuació, si escau, la sol·licitud de 
substitució de l’eventual sanció que es pugui imposar. En qualsevol cas, mentre no es 
resolguin les al·legacions no es pot iniciar el procediment de substitució de la sanció. 
S’ha de procedir de la mateixa manera en el cas que la sol·licitud de 
substitució s’inclogui en el mateix escrit d’al·legacions. 

2. En el cas que finalment la resolució conclogui que és procedent la substitució de la 
sanció, la data d’aquesta resolució és la que determina: 

a) La data a partir de la qual s’inicien els efectes suspensius del procediment 
sancionador. 
b) La data inicial del termini d’ un any de durada màxima del procediment de 
substitució. 
c) La data per a fixar l’import final de la sanció, i 
d) La data a partir de la qual té efectes l’acceptació de la responsabilitat per la 
infracció comesa. 

Capítol 2 Compliment de la mesura reparadora

Article 22. Normes a seguir en el compliment de la mesura reparadora 

1. La mesura reparadora que s’hagi establert en substitució de la sanció s’ha de 
complir d’acord amb el pla de realització que hagi estat acceptat per la persona i en el 
seu cas pel seu representant legal infractora, la qual ha de mantenir en tot moment 
una actitud positiva per tal de propiciar l’assoliment de la finalitat de la substitució de 
la sanció. 

Article 23. Rebuda i acollida 

La persona que designi el o la responsable del recurs que hagi de tutelar o valorar la 
realització de la mesura alternativa ha de rebre i acollir la persona que l’hagi de 
realitzar en el lloc, el dia i l’hora que s’estableixin per tal d’informar -la i acompanyar 
-la en el procés de compliment i realització de la mesura. 

Article 24. Assistència, horari i puntualitat 

1. La persona que hagi de realitzar una mesura alternativa ha de presentar -se en els 
llocs, els dies i les hores establertes en el pla de realització. 

2. En el supòsit que, puntualment, per circumstàncies com ara malaltia, accident, 
visita mèdica, problemes de mobilitat amb els transports públics, o en general per 
qualsevol altra causa justificada, la persona que ha de realitzar la mesura no pugui 
assistir al lloc de compliment, ho ha de comunicar al recurs i justificar davant dels 
serveis tècnics de mesures alternatives perquè aquests puguin fer l’ajust horari o de 
calendari corresponent. Si no fos possible fer aquest ajustament i no procedís tampoc 
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la substitució de la mesura alternativa inicialment acordada per una altra, l’òrgan 
competent ha de resoldre la continuació del procediment sancionador o l’execució de 
la sanció, segons correspongui, des del mateix tràmit en què havia estat suspès o 
paralitzat, a tots els efectes, tot reprenent -se també el còmput dels terminis de 
prescripció i caducitat. 

Article 25. Identificació o indumentària 

1.Les persones que realitzin les mesures reparadores s’han d’adaptar a les exigències 
d’identificació i/o d’indumentària que requereixi el recurs on es duguin a terme, ja 
sigui per raons de seguretat o per qualsevol altra circumstància justificada. 

Article 26. Temps de màxim de realització de la mesura alternativa 
El temps de realització de la mesura alternativa no pot ser superior a sis mesos. 
Aquest termini comença a comptar des de la data d’inici de la realització de la mesura 
alternativa. 

Capítol 6 Finalització de la mesura reparadora 

Article 27. Realització de la mesura reparadora 

1. Per poder donar per realitzada de manera satisfactòria una mesura educativa, un 
pla de desenvolupament personal o una prestació en benefici a la comunitat 
establerta en substitució d’una sanció econòmica cal que s’hagi completat el pla de 
realització acordat en la seva totalitat. 

Article 28. Informe sobre la realització de la mesura reparadora i proposta de 
resolució sobre la seva finalització 

1. El personal tècnic competent ha d’elaborar un informe sobre la realització de la 
mesura alternativa, tenint en compte les valoracions i consideracions del o de la 
responsable del recurs on s’hagi dut a terme quant a l’assistència, el compliment de 
les activitats i les actituds, si s’escau, atenent els criteris establerts en aquest decret. 
L’Informe també ha de recollir si hi ha hagut una modificació o substitució de la 
mesura proposada en primera instància i els motius del canvi. 

2. L’informe ha d’incloure també una proposta sobre la finalització de la mesura 
alternativa i l’arxivament del procediment sancionador o de la sanció, en el cas que 
l’informe consideri que la mesura alternativa ha estat realitzada satisfactòriament, o 
bé l’aixecament de la suspensió i la continuació del procediment sancionador o 
l’execució de la sanció, en cas contrari. 

Article 29. Resolució sobre la finalització de la mesura alternativa 

1. L’informe esmentat a l’article anterior s’ha de remetre a l’òrgan competent per 
resoldre el procediment sancionador, el qual ha d’acordar la finalització de la mesura 
reparadora  o bé l’arxivament del procediment sancionador o de la sanció, o bé 
l’aixecament de la suspensió i la continuació del procediment sancionador o l’execució 
de la sanció. 
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2. La resolució sobre la finalització de la mesura alternativa ha de ser motivada. 

Article 30. Finalització anticipada de la mesura alternativa 

1. La mesura alternativa s’ha de donar per finalitzada anticipadament si, un cop ja 
iniciada, es produeixen un dels supòsits següents: 
a) Es fa efectiu el pagament de la sanció econòmica. 
b) La persona infractora o la seva representació legal formalitzen un reconeixement 
de deute o sol·licita el seu fraccionament. 
c) La persona infractora rebutja, sense justificació acreditada, fins a dues propostes 
de substitució o modificacions de mesures alternatives. 
d) La persona infractora formula al·legacions.
e) La persona infractora incompleix la mesura alternativa compromesa, en els termes 
establerts a l’article següent. 
f) Es declara l’arxiu del procediment sancionador del qual porta causa la substitució 
de la sanció, sigui quina sigui la causa d’aquest arxiu. 

2. En el cas que es produeixi alguna de les circumstàncies a les quals es refereix 
l’apartat 1 anterior, l’equip tècnic de mesures ha d’elaborar un informe de finalització 
anticipada de la mesura alternativa, la qual ha de ser remesa a l’òrgan competent per 
resoldre, amb el contingut que correspongui en cada cas. 

3. L’òrgan competent per resoldre el procediment sancionador ordena la finalització 
anticipada de la mesura alternativa i, segons s’escaigui, l’arxiu de les actuacions o 
l’aixecament de la suspensió i la continuació de la tramitació del procediment 
sancionador o l’execució de la sanció econòmica, en el mateix moment i tràmit en què 
es trobaven quan es va produir la seva suspensió, a tots els efectes, tot reprenent -se 
també el còmput dels terminis de prescripció i caducitat. En el supòsit de la lletra e de 
l’apartat 1, el procediment de finalització anticipada de la mesura alternativa 
requereix l’audiència prèvia de la persona infractora. 

Article 31. Incompliment de la mesura alternativa 

1. En general, tot incompliment injustificat de la mesura alternativa, la manca 
d’observació de les normes de comportament en el lloc o amb l’equip del recurs on es 
presta la mesura reparadora, o la provocació voluntària d’alguna incidència greu 
durant la seva realització, suposa la interrupció de l’execució de la mesura alternativa 
i és causa de la seva finalització anticipada, d’acord amb allò que es disposa a la lletra 
f) de l’apartat 1 de l’article anterior. 

2. En els supòsits previstos en aquest article, l’òrgan competent ha de resoldre, 
prèvia l’audiència de la persona infractora, la finalització de la mesura alternativa per 
incompliment i la continuació de la tramitació del procediment sancionador o 
l’execució de la sanció econòmica, segons correspongui, en el mateix moment i tràmit 
en què es trobaven quan es va produir la seva suspensió, a tots els efectes, tot 
reprenent -se també el còmput dels terminis de prescripció i caducitat. 

3. Són incidències greus, en tot cas, les següents: 
a) Atemptar contra el patrimoni o els béns de l’entitat col·laboradora o el recurs on 
s’estigui realitzant la mesura alternativa. 
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b) Amenaçar, agredir o, en general, usar l’ agressivitat i/o violència durant el 
compliment de la mesura. 
c) Presentar -se al lloc de compliment de la mesura sota els efectes del consum de 
begudes alcohòliques, drogues tòxiques, estupefaents o substàncies psicotròpiques o 
consumir -les en el lloc i horari de compliment de la mesura. 
d) Mantenir o mostrar un comportament o conducta contrària al bon funcionament del 
centre o del servei on s’estigui duent a terme la mesura alternativa. 
e) Realitzar qualsevol altra acció o omissió que pugui constituir delicte, o bé infracció 
administrativa tipificada en la Llei Orgànica 4/2015, de 30 de març, de Protecció de la 
seguretat ciutadana. 
f) Mantenir o mostrar actituds discriminatòries per raó de sexe, expressió i/o identitat 
de gènere, orientació sexual, o altres conductes similars en el desenvolupament de 
les mesures alternatives. 

4. Constitueix incompliment injustificat de la mesura, en tot cas, qualsevol dels fets 
següents: 
a) Absentar -se o abandonar el lloc de compliment de la mesura injustificadament o 
de manera reiterada. 
b) Tenir una actitud negativa o menys compromesa del que el que seria mínimament 
exigible en el compliment dels objectius, funcions o activitat assignades, previ 
advertiment de les persones responsables del recurs. 
c) Incomplir les instruccions establertes per les persones responsables relacionades 
amb el compliment de la mesura. 
d) No respectar l’horari establert de manera continuada i sense justificació. 
e) Incomplir de forma greu o reiterada les normes establertes. 

Article 32. Suspensió en cas d’iniciació d’un procediment judicial 

1. El procediment de substitució de la sanció o, si escau, la realització de la mesura 
alternativa resta en suspens en el cas que una autoritat judicial hagi iniciat o iniciï, 
amb coneixement de l’Ajuntament, un procediment penal o contenciós administratiu 
pels mateixos fets, subjecte i fonament que els que van suposar l’inici del 
procediment sancionador del que porta causa la substitució. Aquesta suspensió 
implica la interrupció dels terminis de prescripció i caducitat. 

2. En els supòsits establerts a l’apartat 1, l’òrgan competent ha de suspendre 
l’execució de la mesura alternativa i n’ha de deixar constància en el procediment . 

3. Una vegada finalitzat el procediment judicial es reprendrà, si escau, el procediment 
administratiu.

Disposició addicional 1a. Assegurances i prevenció de riscos 

1. L’Ajuntament ha de disposar d’una pòlissa de responsabilitat civil i d’accident que 
cobreixi les incidències que es puguin produir durant el compliment en els seus 
serveis, equipaments o instal·lacions, de les mesures alternatives adoptades en 
substitució de les sancions econòmiques. 
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2. Les mesures alternatives s’han de complir en les condicions i els requisits 
establerts en la normativa vigent en matèria de seguretat, higiene i prevenció de 
riscos, i la resta de legislació que sigui d’aplicació en cada cas concret.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per 19 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 2 
vots en contra (2 CUP)

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és una modificació proposada pels Serveis 
jurídics. La voluntat és regular el procediment per realitzar a mesures reparadores 
alternatives a les sancions.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que està totalment d'acord i votarà 
favorablement.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que pensen que  tothom hauria d’estar 
informat d’aquesta possibilitat i que aquesta hauria d’estar a l’abast de tothom que 
volgués pagar el seu deute en forma de treball comunitari. El seu sentit educatiu és 
important i això que es planteja com excepcional hauria de ser d’abast general.

El Sr. Noel Viñas (CUP)  anuncia el vot desfavorable i manifesta que l'actual 
ordenança suposa una retallada de llibertats individuals i col·lectives.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) anuncia el vot favorable i manifesta que troben bé que 
es posi ordre al tema.

ACCIÓ TERRITORIAL I SERVEIS URBANS

8. Exp. núm. 1/2021/2322 Aprovació definitiva Pla de Mobilitat.

La Comissió Informativa d’Acció Territorial i Serveis Urbans proposa que se sotmeti al 
Ple municipal, per a la seva consideració i, si escau, aprovació, el dictamen següent:

Segons l’article 9 de la Llei catalana 9/2003, de 13 de juny, de mobilitat, els Plans de 
Mobilitat Urbana són el document bàsic per a configurar, durant un període de sis 
anys, les estratègies de mobilitat sostenible dels municipis de Catalunya, o, amb 
l’acord corresponent dels ajuntaments afectats, el de diversos municipis amb un 
esquema de mobilitat interdependent. 

Els Plans de Mobilitat Urbana resten sotmesos a avaluació ambiental, tal com s’indica 
en el punt 3.4 g) de l’annex 1 de la Llei 6/2009, d’avaluació ambiental de plans i 
programes.  
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Atès que segons l’Article 17 de la Llei 9/2003, de mobilitat, els instruments de 
planificació establerts per la Llei de mobilitat, entre els quals hi ha els Plans de 
Mobilitat Urbana Sostenible (PMUS), s’han de sotmetre a avaluació ambiental 
estratègica. 

Atès que en aquells municipis obligats a realitzar un PMU, l’elaboració d’aquests plans 
ha de tenir una vigència de 6 anys, i s’han de dur a terme necessàriament de forma 
conjunta i participada amb la ciutadania, amb l’aprovació per part del Ple municipal. 

En relació a la participació ciutadana, el document va comptar amb un procés 
dissenyat per l’empresa Indic consistent en 2 taules ciutadanes telemàtiques 
(formades per professionals de l’àmbit, entitats, associacions, polítics i tècnics 
municipals) i una enquesta on-line a través de la qual es va obtenir un retorn de 
gairebé 300 respostes.

En sessió celebrada el dia 20 de juliol de 2021, el Ple de l’Ajuntament de Vilafranca va 
acordar aprovar inicialment i per unanimitat el “Pla de Mobilitat Urbana sostenible 
(PMUS)” de Vilafranca del Penedès 2021-2026, així com l’Estudi Ambiental Estratègic”  
i sotmetre’l a informació pública durant el termini de quaranta-cinc dies hàbils, 
havent-se publicat l’anunci a:

- DOGC en data 3 d’agost de 2021
- BOP en data 2 d’agost de 2021
- El 3 de Vuit del divendres 30 de juliol de 2021
- Taulell d’anuncis de la pàgina web municipal el 26 de juliol de 2021

Dins el termini d’exposició pública es van presentar les següents al·legacions:

- Reg entrada 
2021019564

01/09/2021 Josep Torrents Font (8)

- Reg entrada 
2021021668

27/09/2021 Vilafranca En Comú (30)

- Reg entrada 
2021022228

04/10/2021 Promoció del Transport Públic(21)

- Reg entrada 
2021022634

06/10/2021 Consell Comarcal Alt Penedès(1)

En total es va rebre un total de 60 al·legacions de les quals se n’han estimat 43.

Amb registre d’entrada 2021022552 i data 06/10/2021 va arribar un informe del 
Servei d’Igualtat de l’Ajuntament que, al no tractar-se d’un ens jurídic, no es va 
contemplar en l’expedient com una al·legació més, malgrat que igualment s’han atès 
d’ofici les aportacions que contenia.

Simultàniament a aquest tràmit, i d’acord amb el que estableix la Llei catalana 
9/2003, de 13 de juny, de la mobilitat es van sol·licitar els informes oficials 
d’avaluació a la Direcció General de Polítiques Ambientals i Medi Natural (DGPAMN), 
i a l’Autoritat Metropolitana del Transport (ATM).
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Amb data 5 d’abril de 2022 l’ATM va entrar per registre el seu informe en el que 
conclou que “Es valora positivament el PMUS de Vilafranca del Penedès tant pel seu 
contingut com pel seu esforç per adaptar-se als criteris i orientacions del Pla 
Director de la Mobilitat 2020-2025 i perquè s’adequa al que determina la Llei 
9/2003, de 13 de juny, de la mobilitat, per la qual cosa s’emet INFORME 
FAVORABLE.”

En data 4 de maig de 2022 la DGPAMN va entrar per registre la resolució de data 2 
de maig de 2022, on es resolt “Formular la declaració ambiental estratègica del Pla 
de mobilitat urbana sostenible de Vilafranca del Penedès amb caràcter favorable, 
sempre que s’atenguin les condicions de desenvolupament i seguiment següents:

a) La programació d’actuacions que es desenvolupi en aplicació del PMUS ha de 
considerar la priorització de les actuacions en funció de la seva contribució a 
l’assoliment dels objectius ambientals, recollida en l’estudi ambiental 
estratègic, i ha de ser valorada en els informes de seguiment. En el primer 
informe de seguiment caldrà explicitar quines actuacions pendents d’executar 
seran les decisives per tal d’assolir el canvi modal previst al PMUS. Així mateix, 
haurà d’incorporar quina combinació de mesures d’incentivació de modes de 
transport sostenible amb mesures de desincentivació dels modes més 
contaminants es preveu per assegurar l’assoliment dels valors objectius 
ambientals previstos en l’horitzó del Pla.

b) Cal desenvolupar l’actuació I.3 dins la primera fase del PMUS per tal 
d’assegurar el compliment dels objectius marcats per la Tercera cimera de la 
qualitat de l’aire i fer-ne les actuacions complementàries que escaigui per 
assolir el compromís de l’Acord.

c) Cal remetre a l’òrgan ambiental els informes de seguiment del PMUS que es 
facin durant la seva vigència i s’han de fer públics a la seu electrònica de 
l’Ajuntament.

D’ambdós informes sectorials es van obtenir 40 aportacions les quals s’han 
incorporat al pla pràcticament la totalitat (39).

Una vegada analitzats i valorats els continguts dels informes sectorials i les 
al·legacions, s’han incorporat en el pla les propostes i aportacions estimades, 
resultant finalment el document del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de 
Vilafranca del Penedès 2021-2026 que consta dels següents documents:

0. PM Vilafranca. RESUM DIVULGATIU
I. PM Vilafranca. MEMÒRIA

II. PM Vilafranca. PROGRAMA D’ACTUACIONS
III. PM Vilafranca. PLÀNOLS
IV. PM Vilafranca. EAE  MEMÒRIA AMBIENTAL
V. PM Vilafranca. ANNEXOS

VI. PM Vilafranca. PARTICIPACIÓ CIUDATANA
VII. PM Vilafranca. RESUM EXECUTIU DELPLA

VIII. PM Vilafranca. RESUM DEL PROCEDIMENT D’AVALUACIO AMBIENTAL
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S’ha emès informe tècnic favorable conjunt de la Cap de Serveis Urbanístics i del 
Responsable de Mobilitat, i informe també favorable del Cap dels Serveis Jurídics.

Per tot el que s’ha exposat 

ACORDA

Primer.- Validar i aprovar l’informe intern de resposta a les al·legacions presentades 
per entitats, partits polítics i ciutadans en relació al procés d’exposició pública del Pla 
de Mobilitat urbana i Sostenible de Vilafranca del Penedès, en el qual consten les 
al·legacions que s’han presentat i la seva valoració tècnica, indicant allò que s’estima i 
es desestima. L’informe es notificarà juntament amb aquest acord a totes les 
persones i entitats que han presentat al·legacions.

Segon.- Aprovar definitivament el Pla de Mobilitat Urbana i Sostenible de Vilafranca 
del Penedès 2021-2026, que incorpora les modificacions derivades de les al·legacions, 
aportacions estimades i incorporar-hi el contingut de la declaració ambiental 
estratègica formulada per la resolució de 2 de maig de 2022 de la Direcció General de 
Polítiques Ambientals del Departament de territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 
Catalunya, d'acord amb l'article 26 de la Llei 21/2013, de 9 de desembre, d'avaluació 
ambiental. 

Tercer.- Adoptar les mesures adients per tal de procedir a l'elaboració dels informes 
de seguiment de l'execució del Pla en els terminis establerts (anualment o com a molt 
cada dos anys, segons s'indica a l'apartat “Seguiment i supervisió” de l'Estudi 
Ambiental Estratègic), per tal que siguin tramesos a la Subdirecció General 
d'Avaluació Ambiental del Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat 
de Catalunya.

Quart.- Publicar en el DOGC, en el termini màxim de quinze dies hàbils des de la seva 
aprovació, la següent documentació: 

a) El present acord d'aprovació i una referència a l'adreça electrònica 
(https://urbanisme.vilafranca.cat/pmv) en la qual es publicarà el contingut íntegre del 
pla o programa.

b) Un extracte del pla que inclogui els aspectes següents: 
1. De quina manera s'han integrat en el pla o programa els aspectes ambientals. 
2. Com s'han tingut en compte en el pla o programa l'estudi ambiental estratègic, els 
resultats de la informació pública i de les consultes, incloent-hi, si s'escau, les 
consultes transfrontereres i la declaració ambiental estratègica, així com, quan sigui 
procedent, les discrepàncies que hagin pogut sorgir en el procés. 
3. Les raons de l'elecció de l'alternativa seleccionada, en relació amb les alternatives 
considerades.

c) Les mesures adoptades per al seguiment dels efectes en el medi ambient de 
l'aplicació del pla o programa. 
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A tal fi, per al compliment dels apartats b) i c) caldrà publicar el document de “VIII.  
PM Vilafranca. RESUM DEL PROCEDIMENT D’AVALUACIO AMBIENTAL” ”, que inclou 
l'esmentada informació. 

Cinquè. - Encomanar al Tècnic de Mobilitat d'aquest ajuntament el seguiment del Pla 
de Mobilitat Urbana Sostenible de Vilafranca del Penedès.

Sisè.- Notificar el present acord a la Subdirecció General d'Avaluació Ambiental del 
Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya, d'acord amb 
l'article 28 de la Llei 6/2009, de 28 d'abril, d'avaluació ambiental de plans i 
programes, amb indicació de l'adreça electrònica (web municipal) en la qual es 
publicarà el contingut íntegre del pla o programa i l'extracte indicat a l'apartat 
anterior, així com identificació de l'òrgan específic al qual s'ha encomanat el 
seguiment del pla o programa. El contingut íntegre del Pla de Mobilitat Urbana 
Sostenible de Vilafranca del Penedès (2021-2026) es pot consultar a la següent 
adreça electrònica: https://urbanisme.vilafranca.cat/pmv

El Document IV. Estudi Ambiental Estratègic (EAE) es pot consultar a la mateixa 
adreça electrònica.

VOTACIÓ:

El Dictamen és aprovat per unanimitat. 

INTERVENCIONS:

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que es porta aprovació definitiva el 
document que es va aprovar inicialment de manera unànime el mes de juliol de 2021. 
És el document bàsic per configurar les estratègies de mobilitat sostenible al municipi. 

Abans de l'aprovació inicial es va fer un procés de participació ciutadana. Aprovat 
inicialment es va fer la tramitació ambiental i de transports de la Generalitat. 
Esquerra Republicana va continuar treballant en diversos àmbits fent aportacions. 
S'han formulat al·legacions per part de Vilafranca en Comú, l‘Associació pel transport 
públic i pel Consell Comarcal. S'han incorporat 43 al·legacions de les 60 presentades. 
Les que no s'han incorporat és perquè estaven fora de l'abast del Pla. 

El Pla contempla 55 actuacions que sumen un total pràcticament de quatre milions 
d'euros. En prenem al treball, es va posar en marxa el Pla d'intervenció integral del 
centre, que incorpora els mandats del Pla.

El Pla té una vigència de 6 anys i aposta per la mobilitat sostenible.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que el Pla va molt més enllà de la mobilitat. Estem 
parlant d'una vila que és comercial i cal tenir en compte les seves característiques. El 
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Pla té vocació de ser dinàmic i cal posar recursos en la seva aplicació. Estima que el 
20% de les inversions municipals tindran a veure amb el Pla. 

Els desplaçaments cada cop hauran de fer-se més a peu i menys en vehicle, i fer 
d'aquesta manera que Vilafranca sigui respirable

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia pot favorable i manifesta que troben a faltar que 
s'abordi el tema de les recàrregues de la mobilitat elèctrica. Cal aprofitar els plans 
Next Generation per la instal·lació de punts de recàrrega a Vilafranca. 

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que estan satisfets pel diàleg que varen 
poder mantenir amb l’equip tècnic i l’equip de Govern al llarg de l’elaboració d’aquest 
Pla. Tot i així, un cop elaborada la redacció inicial, varen considerar convenient 
presentar al·legacions perquè algunes de les qüestions que consideraven importants 
no havien estat recollides. Així ho varen fer i aquestes s’han estimat quasi totes. De 
36 al·legacions, 29 han estat estimades i 7 desestimades.

Han presentat al·legacions per millorar la mobilitat a peu, i en aquest sentit la 
perspectiva de gènere hi ha estat molt present. La majoria han estat estimades. No 
entenen el raonament pel qual no s’ha estimat en la seva totalitat la proposta 
d’implementació de Camins escolars, tot i que es una mesura contemplada en el III 
Pla d’Igualtat. Ni entenen ni comparteixen que aquesta proposta hagi de ser una 
iniciativa dels propis centres educatius. Els centres educatius no son els únics 
beneficiats d’aquesta mesura. Els primers que hi surten guanyant, amb diferència, 
son els infants, que guanyen en autonomia personal. També els pares i mares. També 
els i les mestres. Hi guanya  tota la comunitat, perquè tenir els carrers plens d’infants 
es símptoma de bona salut comunitària. Creuen que en tot cas, la comunitat 
educativa hi pot dir la seva igual que la resta de la ciutadania.

Les al·legacions quant a la mobilitat en bicicleta van en el mateix sentit, i  tampoc 
entenen que la implementació de sistemes i itineraris de bicibús per anar a l’escola 
amb bicicleta fe forma segura i col·lectiva depenguin únicament de la demanda dels 
centres educatius.

Quant al transport públic, les seves al·legacions, que han estat totes estimades, fan 
referència a mesures que fan més atractiva l’alternativa de moure’s en aquest mitjà.
El Pla també incorpora propostes recollides al Pla d’Igualtat que van ser aportacions 
de VeC en el procés d’elaboració d’aquest Pla d’Igualtat. 

Estan contents perquè creuen que les nostres aportacions han enriquit molt aquest 
Pla. Pensen que les línies en general son correctes. Això sí, els agradaria que algunes 
accions s’haguessin planificat més aviat en el temps d’execució.

Queden alguns temes pendents, com: Comunicar trams bicicletes, sobretot en sentit 
transversal, planificar connexions de circumval·lació de Vilafranca i enllaços AP7 per 
reduir tràfic dins zona urbana, executar Eixos Cívics i Camins Escolars.

Esperen que sigui un pla obert, perquè les coses van canviant, i que es vagin 
incorporant els temes que han quedat pendents.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
6/2022/1028

Codi validació document:
14155462640616554074

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 42 de 65

També veuen convenient, amb l’objectiu de millora contínua, que el Pla sigui sotmès 
de manera periòdica a una avaluació conjunta per part de tècnics i grups municipals.

Tenen un dubte, creuen que es un bon pla, pensat en bona mesura amb perspectiva 
de gènere. En aquest sentit, es van realitzar unes Marxes exploratòries, mesura 
planificada també en el III Pla d’Igualtat, i no saben si les recomanacions derivades 
d’aquesta diagnosi han estat recollides en el PMU i incloses en la planificació.

Creuen que es un bon pla  i hi votarem a favor.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que celebren que es porti aprovació definitiva el Pla 
de mobilitat. El Pla arriba tard i perquè la llei els obliga en ser capital de comarca. 

Consideren el procés de participació ciutadana ha estat bastant òptim. Ha fallat en un 
retorn del Pla cap a la ciutadania. La Comissió de transport públic hauria de reunir-se 
més habitualment per participar en la valoració de l'aplicació del Pla. 

Cal incentivar molt més la participació de la ciutadania en la governança de la vila, 
com pot ser mitjançant uns pressupostos participatius. 

El Pla està en la bona línia d’evitar el desplaçament en vehicles de combustió privat. 
Cal promoure un tipus de transport públic més respectuós amb l'entorn i la utilització 
d'altres tipus de transport. Cal que s'apliquin totes les accions contemplades en el Pla. 
A Vilafranca li queda molta feina per fer en mobilitat sostenible. Anem tard però 
celebren que es porti aprovació al Pla i esperem que s'executi.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que la mobilitat és una àmbit estratègic per la 
ciutat. Parlen de les reptes de benestar, salut i de canvi climàtic. La mobilitat és 
generadora d'oportunitats, enforteix sectors econòmics i construeix una ciutat 
saludable. La mobilitat és una de les portes que cal obrir per encarar la propera 
dècada a Vilafranca.

El Pla de mobilitat que ha de poder respondre als reptes que es plantegen. Les ciutats 
evolucionen. Vilafranca ha d'evolucionar cap al segle XXI i deixar la ciutat del segle 
XX. El fet de no tenir un Pla de mobilitat aprovat demostra una deixadesa en les 
necessitats d'aquest Govern. També es deixadesa la finalització de la zona blava. Fa 
15 anys que sabien que a l’abril s’acabaria la concessió i no han fet res. Demostra que 
la ciutat té un equip de Govern sense interès en aquest àmbit. 

El document d'inici del Pla no va en consonància amb el Pla que sotmetre aprovació 
avui.

El Pla de mobilitat té punts positius. Els agrada la música i els sembla poc atrevit. Va 
en la bona direcció però quan es calendaritza, no lliga. Per exemple, es deixa la 
remodelació de la Plaça de l'Estació per a la fase quatre, que no té previsió 
d'execució. Els fa por que les propostes més importants es quedin com una proposta, 
com un titular. Que hagin incorporant les obres d'aquest any al Pla no els dona molta 
confiança amb el calendari que si contempla. 
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Valoren positivament les trobades amb la Regidoria del senyor Romero. Han pogut 
incorporar algunes de les propostes de millora, com la racionalització dels carrils de 
Ronda de Mar per mitigar la velocitat i guanyar aparcament i carrils bici i l'augment 
del pressupost i la prioritat de la Rambla de la Girada. 

La ciutat evoluciona constantment. Cal tenir clar el model de ciutat, El pla és una eina 
que ha d'anar evolucionant

El Sr. Francisco Romero (PSC) agraeix la feina dels grups municipals. Els estudis de 
mobilitat sempre s'han fet, encara que es fes de manera parcial. 

Els plantejament dels temes de connectivitat elèctrica, sembla que haurien de ser les 
fotolineres. Generació de llum i consum. 

Els camins escolars estan inclosos d'alguna manera. Quan s'amplia l'illa de vianants, 
les escoles afectades ja fan plantejaments d'adaptació. Les marxes exploratòries, la 
gran majoria de temes detectats han estat incorporats al Pla.

Comparteixen amb la CUP la voluntat té fer el pas endavant. 

Agraeixen el treball fet amb Esquerra Republicana. En el tema de les subvencions 
Next Generation per a zones de baixes emissions, és un debat. Primer cal madurar 
molt el projecte i després cercar la subvenció. Quan va sortir la subvenció al mes de 
juliol de 2021, van donar un mes per presentar propostes i després 6 mesos per 
licitar. Hi va haver ajuntaments propers al nostre que s'hi van acollir. Vilafranca ja 
tenia els projectes definits i molts d'ells amb co-finançament. El cofinançament 
d'aquests projectes és del voltant del 43%.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que no és el primer pla de mobilitat. Fa 10 anys es 
va aprovar inicialment un Pla de mobilitat, que no es va aprovar definitivament 
perquè va entrar la crisi. El Pla era molt ambiciós. El plantejament era molt diferent 
del que s'aprova ara. Això demostra que la mobilitat evoluciona.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que per això plantejaven dubtes amb el calendari. 
Si la mobilitat evoluciona, cal posar les intervencions més importants al principi.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que el primer Pla que entrarà en vigor serà aquest. 
Hi ha hagut falta de voluntat política de tirar endavant un Pla de mobilitat que 
Vilafranca necessitava ja fa anys.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que s'està aprovant un Pla de mobilitat, que és 
l'important. Cal mirar endavant. El regidor d'Hisenda pateix pel fet que el paper ho 
aguanta tot, però a l'hora de la veritat si no hi ha diners, no es va enlloc.

ALCALDIA - MOCIONS

9. Exp. núm. 27/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal de C’s per la 
integració de la Policia Local de Vilafranca en el Sistema de Seguiment Integral 
en els casos de violència de gènere (Sistema VioGen).
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VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 9 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 12 votse 
en contra (7 JxV, 5 PSC)

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que gràcies al sistema biogén, qualsevol víctima 
amb ordre de protecció de qualsevol lloc d'Espanya tindrà un policia per fer el 
seguiment, ja que el sistema permet recopilar les dades de les víctimes i compartir-
les entre les diferents cossos de policia integrats en el sistema. 

Quan una víctima es trasllada a un altre lloc, el seu expedient arriba a la policia que 
ha de fer-se càrrec de la víctima. Els municipis són els encarregats de sol·licitar 
d’adherir-se a aquesta eina, amb l'objectiu de rebre notificacions quan una víctima de 
violència masclista es trasllada a viure a la localitat. 

El funcionament del sistema és senzill. Uns agents prenen declaració de la 
denunciant, complementen un qüestionari i es complementa amb informació de 
l’agressor.

Les mesures de protecció policial poden anar de trucades telefòniques de seguiment o 
un cotxe patrulla de vigilància de la víctima les 24 hores del dia. 

El Govern de la Generalitat el passat 26 d'octubre va anunciar que signava el conveni 
per a que les policies locals puguin utilitzar el sistema biogén.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC estaran a favor de 
qualsevol mesura que ajudi en la lluita contra la violència de gènere. Però la via 
policial, al seu entendre, no és ni l’única ni la més important. Com més polítiques amb 
perspectiva de gènere fem, com més pedagogia fem, més avançarem en l’erradicació 
d’aquesta xacra.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que coordinar tota la societat per lluitar contra 
la violència és necessari. La fundació Ètica, el 8 de març passat, alertava dels biaixos 
contaminants donada la tipologia de com s'agafaven les dades i com si introduien. 

La CUP és una organització clarament feminista i creuen que han de defensar tota 
lluita contra el patriarcat del capitalisme salvatge i totes les violències masclistes que 
afecten la nostra societat i per això hi donaran suport.

La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que qualsevol acció que lluita contra la violència 
de gènere serà benvinguda i anuncia el vot favorable.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que el sistema fa 15 anys que es duu a 
terme. La violència masclista està en mans dels Mossos i són ells qui tenen accés a la 
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informació. L'inspector considera que no és necessari estar donats d'alta directament, 
perquè ja ho estan indirectament a través dels Mossos. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que les denúncies es fan a través dels Mossos, 
però es tracta de sumar, tenir la informació i protegir a la dona.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que tots els temes de protecció a la dona 
ho fan a través dels Mossos. Consideren bo del sistema que tenim.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que a Vilafranca, la nostra referència en aquests 
temes són els Mossos. Com menys gent intervingui, menys possibilitats d'embolics. Al 
final acabaríem duplicant serveis.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) manifesta que els Mossos no han fet cap 
recomanació. És un tema molt recent i potser convé esperar.

10. Exp. núm. 28/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal de VeC per a 
la realització d’un estudi diagnòstic de la realitat de les activitats més enllà de 
l’horari i el calendari lectiu.

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 9 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 12 votse 
en contra (7 JxV, 5 PSC)

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que les activitats fora d’horari lectiu 
prenen més importància cada vegada, perquè está  demostrat que les desigualtats 
més grans entre els alumnes es donen en les hores no lectives. Per això cal pensar 
els serveis sota el prisma de l’equitat, perquè és corresponsabilitat de l’ajuntament 
que tots els nens i nenes puguin accedir al lleure fora de l’horari lectiu.

En aquest sentit, des de VeC han presentat diverses propostes per tal d’avançar en 
aquest sentit, moltes de les quals han estat rebutjades per l’equip de Govern. Febrer 
2020. Moció per a la millora de l’equitat en les activitats extraescolars a les escoles de 
la vila. Rebutjada per l’equip de Govern. Abril 2021. Moció per garantir un Estiu 
enriquit als infants de la vila. Rebutjada. D’altres com Moció Patis oberts, juliol 2016, 
han estat aprovades però de moment no s’ha implementat, si més no de manera 
generalitzada a tota la vila.

La incorporació al projecte educatiu Aliança educació 360, presentada el febrer de 
2018, va ser rebutjada i poc temps després l’equip de Govern s’hi va adherir de 
manera entusiasta, cosa que varen celebrar. Aquesta incorporació mostra voluntat 
per avançar,  però des de VeC tenen la percepció que les activitats fora de l’horari 
lectiu continuen sense arribar, per diversos motius, a tots els infants i adolescents de 
la nostra vila. 
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L’Ajuntament de Martorell, després de l’adhesió a l’Aliança Educació 360, va començar 
a indagar sobre la realitat dels seus infants fora de l’horari lectiu i l’estudi que va 
encarregar a una consultora especialitzada en sociologia de l’educació va donar com a 
principal resultat que mes del 20% dels alumnes d'aquests centres no feien cap 
activitat extraescolar. A partir d'aquí van començar un intens treball amb les escoles, 
les AFA i els agents socioeducatius de Martorell, amb l’objectiu de crear una Carta 
Bàsica d’Activitats Extraescolars universal i gratuïta. Aquesta Carta Bàsica consisteix 
en una oferta d’activitats extraescolars que, de moment, es fan als mateixos centres 
educatius. Dos dies d’esport i dos dies d’activitats culturals, de manera que els infants 
es poden apuntar només a 1 o a les 4 activitats. 
L’avaluació d’aquest programa els ha donat un resultat espectacular: en una ciutat de 
29.000 habitants, en aquests moments hi ha un miler d’alumnes que prenen part a 
les activitats extraescolars. D’aquests, n’hi ha uns 650 que fins aleshores no feien cap 
extraescolar. El programa de Martorell contempla tant l’activitat cultural com 
l’esportiva.

Ambdues activitats fomenten la cohesió social i també l’adquisició d’hàbits saludables. 
Sabem que els hàbits saludables que s’adquireixen durant la infància i sobretot en 
l’adolescència marcaran en gran manera la vida futura d’aquells infants i de la seva 
comunitat. 

L’ajuntament de Vilafranca ha participat en el programa de la DiBa “Enquesta d’hàbits 
saludables a 4art d’ESO”. Els resultats de 2015 no van ser massa bons, però en 
alguns aspectes els del 2019 van ser pitjors. Caldrà veure com són els de desprès de 
la pandèmia, però cal tenir molt present la prevenció.

Islàndia, a finals dels 90 era un dels països europeus amb major incidència de 
consum d’alcohol i tabac entre els joves. En 20 anys han aconseguit revertir les 
xifres, de manera que, amb dades de 2017, les enquestes entre els joves posaven de 
manifest que: aproximadament el 5% joves entre 14-16 anys ha pres alcohol el mes 
anterior (47% mitjana europea) i el 3% fuma tabac a diari (13% Mitjana europea) 
Com ho han aconseguit? Islàndia va posar en marxa el 1998 el programa Youth in 
Iceland amb l’objectiu de reduir aquests consums.

Aquest programa contemplava el treball conjunt de les escoles i de tots els agents 
comunitaris -a nivell local- per fer detecció dels principals factors de risc en la pràctica 
d’aquests hàbits i van arribar a la conclusió que els responsables no eren els infants 
sinó els adults. I van entendre que calia crear un entorn on els infants s’hi sentissin  
bé i tinguessin l'opció d'omplir el seu temps amb activitats positives. Dit d’una altra 
manera, calia fer que l’avorriment no hi tingués cabuda.

Islàndia va incrementar els fons destinats a l’oferta d’activitats per a adolescent, com 
esports, música, teatre i dança (esports + cultura). Els resultats en 20 anys han estat 
espectaculars i la joventut d’Islàndia es de les més sanes d’Europa.

El Govern de l’estat espanyol, seguint un camí similar, ha presentat  un programa per 
promoure estils de vida saludable i garantir la protecció de la salut de la infància.
Aquest programa compta amb més de 200 mesures, entre les quals hi ha obrir els 
patis escolars per augmentar l’accés en horari no lectiu, l’augment dels espais verds i 
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esportius als nuclis urbans, la sensibilització de les famílies sobre la importància dels 
estils de vida saludables i com adoptar-los de manera senzilla, etc. 

Es per tot això que proposen la realització d’un estudi de la realitat dels nostres 
infants fora de l’horari i calendari lectiu. 
És imprescindible tenir aquesta foto per saber si anem en la direcció adequada per 
complir amb els objectius de l’Aliança Educació 360, objectius que ens vàrem marcar 
quan ens vàrem adherir a aquesta Aliança. I també per saber si anem en la direcció 
adequada perquè les nostres generacions futures siguin unes generacions saludables.
I, a partir d’aquest estudi, d’aquesta foto, actuar en conseqüència.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable i manifesta que està d'acord en que 
es faci el diagnòstic. No obstant, no veuen la relació entre el rendiment escolar i les 
activitats extraescolars.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot favorable i manifesta que és una proposta 
interessant per fer front a la segregació escolar. Un espai on es fa més palesa la 
segregació escolar és fora de les aules. El percentatge d'alumnes en situació de 
vulnerabilitat baixa en picat en activitats com les extraescolars, els casals d'estiu o la 
jornada intensiva.

La participació és menor per la privatització dels serveis. Totes les actuacions que es 
proposen van encaminades a evitar la segregació. 

També volen mostrar el seu suport a totes les famílies que s'han quedat sense plaça a 
l'escola pública i que hauran de portar els seus fills a escoles concertades i religioses. 
Des del Departament es va oferir una nova línia pública i des de la Regidoria es va 
oposar.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) anuncia el vot favorable i demanen encapçalar la 
moció.

Manifesta que l'educació sí que va més enllà de l'horari lectiu. Des d'Esquerra 
Republicana han proposat actuacions en aquesta línia, per exemple la tarifació social 
de l'escola de música. No volen Vilafranca a dues velocitats. La moció proposa eines 
adequades per combatre la segregació escolar i fer Vilafranca ciutat educadora.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que l'objectiu és fer visible 
l'aprenentatge que hi ha més enllà de l'escola, en això hi estan d'acord. Volen oferir 
oportunitats educatives a tothom i reduir l’abandonament escolar. Moltes de les 
activitats que fan es dins de l'escola perquè allí hi són totes les famílies. 

L'oferta fora de l'horari lectiu cal que és visibilitzi perquè tots els espais eduquen. Són 
activitats que fan moltes entitats.

L'any passat van implementar el passaport edunauta. Es tracta de connectar totes les 
activitats fora de l'horari lectiu, cal donar-les a conèixer a tothom. L'any passat van 
donar més de 1.000 passaports i en ell cada activitat que fan s’hi posa un segell i 
s'identifica quina competència educa aquella activitat. És una tasca que es fa 
acompanyant dels tutors dels centres educatius. L’eina s'està desenvolupant. 
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La fundació Bofill va dir que som un territori capdavanter en l'impuls de l'activitat 
educativa per tots els infants i un dels municipis pioners en la implementació d'aquest 
passaport educatiu. Demana que se’ls faci confiança i els segueixin deixant fer és un 
pla que ja tenim iniciat .Avui, dia de la música, s'ha pogut copsar l'impacte de la 
música a les escoles.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) demana que regidora deixi de parlar del país de les 
meravelles. No han donat les xifres reals de participació en el passaport edunauta. 

Confonen entitats que ofereixen activitats amb accessibilitat. Els sembla fantàstic que 
tothom toqui un instrument a l'escola, però també hi ha qui toca fora de l'escola, a 
l'igual que aprendre idiomes

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aclareix el senyor Eladio que la moció no fa 
referència al rendiment escolar si no fa referència a l'equitat educativa i a la igualtat 
d'oportunitats. 

La moció no posa en dubte que s'estiguin fent moltes coses, però cal saber si s'estan 
complint els objectius i per això cal fer els estudis.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que els objectius de l'educació 360 els 
estem seguint. La fundació Bofill ens titlla de pioners. Estem recollint les dades, que 
és una feina molt lenta. 

Com que no podem arribar a tothom, fem l'activitat dintre del marc lectiu. Cal crear 
l'interès, hi ha moltes activitats. Aquest any hi ha més de 100 activitats i 86 en són 
gratuïtes.

11. Exp. núm. 29/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal de Vec per la 
igualtat de drets de les persones LGTBI.

MOCIÓ A FAVOR DE LA DIVERSITAT SEXUAL I DE GÈNERE I PER LA IGUALTAT DE 
DRETS DE LES PERSONES LGTBI QUE PRESENTA VILAFRANCA EN COMÚ AL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE VILAFRANCA DEL PENEDÈS 

El camí recorregut pel moviment LGTBI ha aportat nombroses fites i consecució de 
drets en matèria de llibertat sexual i de gènere que han beneficiat no només al 
col·lectiu LGTBI sinó a tota la ciutadania. Però, tot i els avenços socials dels darrers 
anys, les persones LGTBI segueixen vivint importants desigualtats estructurals que 
les col·loquen en una situació de precarietat i vulnerabilitat. Acabar amb aquestes 
desigualtats implica fer polítiques reals i efectives contra la discriminació i la 
desigualtat social. 

En l'actualitat, existeixen diferents lleis autonòmiques LGTBI que reconeixen els drets 
del col·lectiu. En el cas de les persones trans, aquestes lleis estableixen 
l'autodeterminació del nom i la identitat de gènere, però, tenen les limitacions pròpies 
de les competències autonòmiques. Malgrat que faciliten la modificació del nom en els 
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documents administratius dependents de l'administració autonòmica, no permeten la 
rectificació en els documents estatals, molt especialment el DNI. Aquesta situació 
genera desprotecció i discriminacions, a banda d’importants desigualtats territorials. 
Al mateix temps, posa de manifest l’insuficient i obsolet marc legislatiu espanyol pel 
que fa als drets de les persones LGTBI. Es fa evident la urgència de legislar a escala 
estatal, a partir dels estàndards europeus de drets humans, per abordar la 
discriminació i garantir la igualtat. 

A Catalunya, la Llei 11/2014, per a garantir els drets de lesbianes, gais, bisexuals, 
transgèneres i intersexuals i per a erradicar l'homofòbia, la bifòbia i la transfòbia, 
recull moltes de les reivindicacions històriques dels moviments socials LGTBI. Però, 
com reclamen diferents entitats i col·lectius del teixit associatiu català, la implantació 
real de la Llei 11/2014 dista molt de ser una realitat. Una llei que gairebé mai ha 
comptat amb prou recursos per la seva implementació efectiva ni tampoc pel seu 
desplegament territorial. Cal una implementació efectiva de la Llei 11/2014 i que es 
compleixi arreu.

En l’àmbit de la salut, la llei inclou mesures relatives a l’accés a la salut sense 
discriminació: incloent apartats sobre l’atenció a persones trans des d’una perspectiva 
no patologitzant; els drets de les dones lesbianes i bisexuals a la reproducció 
assistida; l’accés als mètodes preventius que garanteixen pràctiques sexuals més 
segures o la formació del personal sanitari en matèria de diversitat afectiva sexual i 
de gènere. Tanmateix, en la pràctica, a Catalunya, existeixen importants desigualtats 
territorials pel que fa a l'accés a la salut de les persones LGTBI. Encara avui, aquest 
model no patologitzant i respectuós amb el fet trans només existeix a dues unitats 
especialitzats a Barcelona i Lleida. Tampoc l’accés a les tècniques de reproducció 
assistida per a dones lesbianes, bisexuals o sense parella masculina està garantit 
territorialment i segueix centralitzat a Barcelona. Mentre que en matèria de salut 
sexual només existeix un únic servei públic a tota Catalunya, situat a Barcelona, per 
la prevenció, la detecció i el tractament precoç d’ITS (infeccions sexualment 
transmissibles), que ofereix un servei ràpid de cribratge d'ITS i per l'administració de 
PreP (profilaxi preexposició). Calen urgentment polítiques i recursos per acabar amb 
aquesta iniquitat territorial i discriminació sanitària cap a les persones LGTBI.  

Pel que fa a l’àmbit laboral, la discriminació per raó d'orientació sexual, identitat o 
expressió de gènere segueix sent una realitat al món del treball. L’article 21, de la Llei 
11/2014, dedicat a les mesures i actuacions en matèria d’ocupació, recull 
l’obligatorietat del Departament d’Afers Socials, Treball i Família de desplegar 
estratègies per la inserció laboral de les persones trans i mesures adreçades a evitar 
qualsevol mena de discriminació laboral de les persones LGTBI. És una urgència i una 
obligació que la Generalitat, en coordinació amb el Servei d’Ocupació de Catalunya, 
desenvolupi programes d'inserció sociolaboral per a persones trans que contribueixin 
a la reducció de les dificultats afegides del col·lectiu a l’àmbit laboral. En la mateixa 
línia, s’han de destinar recursos econòmics als municipis per a adaptar i millorar els 
serveis locals d’inserció laboral. Donar resposta a aquestes desigualtats des de 
l’administració local és clau per a garantir els drets laborals de les persones LGTBI. 
En l'àmbit de la prevenció i l’atenció en violències, és prioritari dotar de recursos als 
municipis perquè, a través dels SAI (Servei d’atenció integral a persones LGTBI) 
locals i comarcals, els ens locals puguin garantir a les persones LGTBI que pateixen o 
es troben en risc de patir qualsevol classe de violència o discriminació el dret a rebre 
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de manera immediata una protecció integral, real i efectiva. Calen també polítiques 
efectives  informació, formació i sensibilització, que facin de les ciutats i pobles espais 
segurs per a la diversitat sexual i de gènere en totes les seves manifestacions.  

Sense dubte, la crisi socioeconòmica generada per la COVID-19 ha agreujat la 
situació de les persones LGTBI més vulnerables. Les crisis sempre tenen sempre un 
component de classe, procedència, gènere i orientació sexual i l'increment de la 
precarietat ha deixat sense recursos a moltes persones. Els àmbits de la salut i 
ocupació són claus, però donada la situació d'emergència habitacional, calen de forma 
urgent polítiques socials en l'àmbit de l'habitatge. Es necessiten ajuts al lloguer, 
espais d'acollida i albergs, especialment, per a aquelles persones joves que viuen 
situacions de LGTBIfòbia en l'àmbit familiar o nucli de convivència i necessiten iniciar 
processos d'emancipació.

A més, cal dotar de recursos la Llei 11/2014 per fer efectiva la seva implantació en 
tots els sectors d'intervenció amb tota una bateria de polítiques que no deixin enrere 
a ningú i una projecció justa dels serveis públics, amb una mirada transversal i global. 
S'han de desenvolupar polítiques socials per aconseguir la plena igualtat social de les 
persones LGTBI. Es tracta de convertir la igualtat formalment ja reconeguda a la llei 
catalana en igualtat real i efectiva. 

Per tot el que s'ha exposat, el Grup Municipal de Vilafranca en Comú proposa al Ple de 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès l’adopció dels següents

ACORDS:

Primer.- Instar el Govern espanyol i al Ministeri d'Igualtat a iniciar el tràmit i aprovar 
en aquesta legislatura un marc legal en matèria de drets LGTBI que garanteixi la 
plena igualtat i el reconeixement de la diversitat sexual i de gènere i que inclogui la 
despatologització i autodeterminació de gènere, així, com l’abordatge integral de 
polítiques per intervenir en les desigualtats estructurals que viuen les persones 
LGTBI.

Segon.- Instar el Govern de la Generalitat de Catalunya i als Departaments 
corresponents:

- Dotar la Llei 11/2014 dels recursos necessaris per a la seva implementació amb 
el desenvolupament de polítiques efectives per abordar la discriminació de les 
persones LGTBI en els diferents sectors d’intervenció, com ara; la salut, l’ocupació, 
l'habitatge, l’educació, la cultura, el lleure i l’esport, els mitjans de comunicació, la 
salut, l’ocupació, la formació i sensibilització de professionals, l’atenció des dels 
serveis socials i el reconeixement de la diversitat familiar. 
- Implementar una model d'atenció a persones trans no patologitzant desplegant 
unitats de referència territorial; garantir l’accés a les tècniques de reproducció 
assistida per dones lesbianes, bisexuals o sense parella masculina i desenvolupar 
serveis de salut sexual per la prevenció, la detecció i el tractament precoç d’ITS, amb 
serveis i ràpids de cribratge d'ITS i per l'administració de la PreP.
- Desenvolupar programes d'inserció sociolaboral per a persones trans que 
contribueixin a la reducció de les dificultats afegides del col·lectiu a l’àmbit laboral. En 
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la mateixa línia, s’han de destinar recursos econòmics als municipis per adaptar i 
millorar els serveis locals d’inserció laboral. 
- Dotar de recursos als municipis perquè, a través dels SAI (Servei d’atenció 
integral a persones LGTBI) locals i comarcals, els ens locals puguin garantir a les 
persones LGTBI que pateixen o es troben en risc de patir qualsevol classe de violència 
o discriminació el dret a rebre de manera immediata una protecció integral, real i 
efectiva. 

Tercer.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès es compromet a:

- Incrementar els recursos tècnics i econòmics pel desenvolupament de 
polítiques per la diversitat sexual i de gènere, ampliant el pressupost municipal en 
matèria de polítiques LGTBI i garantint les condicions perquè les polítiques LGTBI es 
consolidin.
- Desenvolupar polítiques efectives d’erradicació de la LGTBIfòbia amb recursos 
d’informació i atenció, formació i sensibilització, que facin de les nostres ciutats i 
pobles espais segurs per a la diversitat sexual i de gènere en totes les seves 
manifestacions.
- Contribuir a desplegar estratègies per a la promoció dels drets laborals de les 
persones LGTBI tals com: adaptar i millorar la capacitat de resposta dels serveis 
d’inserció laboral; incorporar a les convocatòries de subvencions criteris d’igualtat 
d’oportunitats; incorporar la perspectiva de la diversitat sexual i de gènere en 
programes municipals d’ocupació i d’inserció laboral adreçats a col·lectius 
vulnerables; així com a fomentar la contractació de persones LGTBI, especialment, de 
dones trans, a través de programes de treball i formació.
Quart.- Donar trasllat d'aquests acords a tots els grups del Congrés dels Diputats, al 
Ministeri d'Igualtat, al Govern de la Generalitat, al Departament de Salut i al 
Departament d’Afers  Socials, Treball i Família de la Generalitat de Catalunya, a tots 
els grups del Parlament de Catalunya, a les entitats membres del Consell Nacional 
LGTBI, la Xarxa de Municipis LGTBI de Catalunya i a la Federació Estatal de 
Lesbianes, Gais, Trans i Bisexuals (FELGTB) i a les entitats municipalistes de 
Catalunya.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el 28 de juny celebrem el Dia 
internacional de l’Orgull LGTBI, i en primer lloc cal fer un reconeixement a la tasca 
realitzada durant anys per les entitats, associacions, institucions i ciutadania entorn a 
la conquesta dels drets i les llibertats de les persones LGTBI. 

Aquest dia és també reivindicatiu per a reconèixer els drets de les persones LGTBI, 
treballar per la igualtat d'oportunitats entre els gèneres i desplegar polítiques 
específiques LGTBI amb més intensitat. 
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Tenim el repte de continuar impulsant polítiques LGTBI d’abast transversal, des del 
treball conjunt amb les administracions públiques i el món associatiu per generar les 
sinèrgies necessàries en la representació d’aquesta realitat social i lluita pel 
reconeixement dels drets. Tot i els avenços, avui en dia, encara és necessari 
reivindicar que queda molt camí per recórrer en la lluita per la igualtat de drets de les 
persones LGTBI.

Les dades mostren que l'LGTBI-fòbia encara és present al nostre voltant. Des de 
l'octubre de l'any 2014 es comptabilitzen 1.155 incidències per LGTBI-fòbia a 
Catalunya, i en el que portem d'any ja hi sumem 84, existint un augment significatiu 
de les agressions i una preocupant proliferació de discursos d’odi cap a les persones 
LGTBI. 

Diem alt i fort que la llibertat d'expressar la sexualitat pròpia ha de ser plena, sense 
risc de patir cap tipus d'agressió ni marginació. Seguirem dissenyant polítiques 
segures per a l'expressió de la diversitat de desitjos LGTBI, sense por a la 
discriminació. Perquè des dels nostres ajuntaments tenim el convenciment que 
treballar per a la igualtat significa també treballar per una societat igualitària i lliure 
d’LGTBI-fòbia, tenint com horitzó un escenari on les diferències d’orientació sexual 
siguin espais de llibertat i conquesta per a tota la ciutadania

El Sr. Eladio García (C’s) considera que la moció també hauria de contemplar la 
possibilitat de la gestació subrogada de persones gais.

 El Sr. Txus Magallón (CUP) anuncia que donaran suport a la moció i manifesta que fa 
palès la ofensiva reaccionària vers els drets conquerits per les persones LGTBI. És 
necessari explicar la realitat material de les persones LGTBI. Problemes d’atur, 
acomiadaments, violència i les lluites LGTBI com una part de les lluites de la classe 
treballadora en el seu camí cap a l'emancipació social. 

És necessari també a la visualització de la història del moviment LGTBI en la 
conquesta de vides dignes per al conjunt de la classe treballadora. 

Vilafranca en Comú són socis del Govern de Madrid. Els encoratja a que siguin valents 
i pressionin als seus socis per a que puguin aprovar lleis per la defensa dels drets 
LGTBI

La Sra. Maria Sardà (ERC) anuncia que recolzaran la moció i manifesta que sempre 
han treballat per la igualtat efectiva de drets de totes les persones i col·lectius. 

Des del Govern de la Generalitat estan desenvolupant les competències legals en tots 
els àmbits possibles.

Els encoratgen a fer aquestes peticions també al Congreso, on formen part del 
Govern i on tenen més capacitat d'influència. A nivell municipal, tot suport en defensa 
dels drets.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que moltes de les  discriminacions del 
col·lectiu LGTBI són en el dia a dia. Discriminacions a l'hora de poder tenir un fill, a 
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nivell de feina, etcètera; discriminacions que no s'entenen quan es parla en la lògica 
de les persones.

Catalunya és un dels llocs pioners en el desenvolupament de la llei LGTBI, la llei 
11/2014.

Cal desenvolupar un model no patolitzant i que sigui respectuós. Des de la Generalitat 
està apostant pel desenvolupament de la llei.

A Vilafranca, el 28 de juny de 2017 va iniciar el SAI. Des de la Secretaria Tècnica han 
pogut treballar molt el que té a veure amb l’ocupació. Dels treball de la Secretaria 
Tècnica, s'han redactat dues guies: una per millorar l'ocupabilitat de les persones 
trans que s'ha fet arribar als professionals de les administracions. També han format 
uns 300 treballadors d'aquest Ajuntament. Així mateix, alguns dels regidors van 
poden assistir a una formació en la llei 11/ 2014.

Estan apostant pel desenvolupament de la llei i volen la inserció de les persones 
trans, dones amb violència masclista i dones aturades. 

També d'una terme un programa d'inserció laboral on es busca l'orientació i la 
inserció laboral en situació de vulnerabilitat.

Falten més recursos per sensibilitzar la població i que les persones trans puguin 
arribar a una igualtat real i efectiva.

Espera els regidors i regidores als actes organitzats pel 28-j que han estat presentats 
aquest matí.

12. Exp. núm. 30/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal d’ERC per 
l’acompanyament dels refugiats Ucraïnesos a Vilafranca i per reclamar la 
transferència a la Generalitat i a les Administracions Locals dels Fons Europeus 
per a la protecció dels refugiats.

MOCIÓ PER L’ACOMPANYAMENT DELS REFUGIATS UCRAÏNESOS A VILAFRANCA I PER 
RECLAMAR LA TRANSFERÈNCIA A LA GENERALITAT I A LES ADMINISTRACIONS 
LOCALS DELS FONS EUROPEUS PER A LA PROTECCIÓ DE REFUGIATS 

El febrer de 2022 va iniciar un conflicte bèl·lic a Ucraïna amb la invasió per part de 
Rússia que encara dura i que ha significat un èxode de refugiats arreu d’Europa. 
Segons dades de la Generalitat, a maig de 2022, a Catalunya hi ha registrats 20.484 
refugiats ucraïnesos, el 70% dels quals estan allotjats en xarxes familiars i de 
proximitat i, el 30%, en dispositius d’allotjament d’urgència. 

Concretament a Vilafranca, segons les dades facilitades pels Serveis de Convivència i 
Ciutadania, Igualtat i Cooperació i Drets Socials de l’Ajuntament de Vilafranca, 
actualment hi ha empadronades a Vilafranca 243 persones de nacionalitat ucraïnesa, 
82 de les quals empadronades des del febrer de 2022. 
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Des de la Generalitat de Catalunya es posa a l’abast de les persones refugiades el 
Servei de Primera Acollida en col·laboració amb l’Administració local, els agents 
socials i entitats especialitzades. El Departament d’Igualtat i Feminismes convoca 
cada tres setmanes al Servei de Convivència i Ciutadania de l’Ajuntament per 
traslladar informacions actualitzades, novetats i resoldre dubtes. 

Des del Servei de Convivència i Ciutadania de l’Ajuntament de Vilafranca s’està 
cobrint alimentació a les persones que ho sol·liciten, a través del Rebost Solidari i es 
faciliten bitllets per transport. La resta de peticions es deriven a Creu Roja o bé 
s’informa a la Generalitat. Considerem que a més d’aquestes necessitats bàsiques, és 
important establir un contacte permanent amb la comunitat a Vilafranca, coordinar 
les crides i la recepció d’ajudes i posar en marxa accions que facilitin 
l’acompanyament a les persones refugiades, sobretot pel que fa l’aprenentatge de la 
llengua catalana i la socialització dels infants i joves. Accions encaminades a afavorir 
l’estat emocional de les persones desplaçades i la seva immersió a la ciutat. 

D’altra banda, és important remarcar que, tot i els esforços que des de la Generalitat i 
les administracions locals estan duent a terme per atendre aquestes persones 
refugiades, l’Estat se n’ha desentès i no ha transferit cap dels fons europeus que 
havia promès destinats a la protecció temporal de les persones desplaçades. 

Aquest fet ha obligat que s’hagin hagut de reforçar els serveis d’acollida amb recursos 
propis per part de la Generalitat per a poder acompanyar els municipis en els 
programes d’acollida amb un reforç de la xarxa de primera acollida de 2,9 milions 
d’euros per als Ajuntaments i Consells Comarcals. També, recentment, davant la 
manca de suport per part del govern estatal, el Govern de la Generalitat de Catalunya 
ha aprovat un Decret llei per afegir dos nous supòsits per percebre la prestació per a 
l’acollida de menors tutelats, mesura pensada per a donar suport econòmic a les 
famílies que acullen temporalment nens i nenes que han fugit del conflicte a Ucraïna. 
D’altra banda, el Govern també ha previst la inclusió explícita de les persones 
refugiades com a possibles beneficiàries del programa de cessió d’habitatges a 
l’administració. Així s'amplia l’oferta d’habitatges disponibles per a persones 
refugiades i s'aporten solucions residencials més estables.

Per tots aquests motius, el grup municipal d’Esquerra Republicana de Vilafranca del 
Penedès proposa l’adopció dels següents acords: 

1. Que l'Ajuntament lideri la coordinació entre les diverses institucions, les 
comunitats de persones refugiades d'arreu del món, així com la pròpia comunitat 
ucraïnesa i iniciatives solidàries de Vilafranca per posar en marxa projectes de 
voluntariat i crides a la societat vilafranquina per l'obtenció de més aliments i altres 
productes de necessitat.

2. Que es facilitin espais de relació entre la comunitat ucraïnesa, les comunitats 
de persones refugiades d'arreu del món i entitats socials i culturals de Vilafranca per 
facilitar l'estada d'aquestes persones i afavorir l'aprenentatge del català i la inclusió al 
municipi.
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3. Posar en marxa un grup de suport emocional per acompanyar a totes les 
persones que arriben a Vilafranca i facilitar-los eines per gestionar el dolor i la 
incertesa que genera la situació que es viu al seu país.

4. Facilitar als nens i nenes refugiades l'accés als casals d'estiu i a activitats 
lúdiques aquests mesos d'estiu per tal d'afavorir la seva socialització i l'aprenentatge 
de la llengua abans de l'inici del proper curs. També, juntament amb les entitats 
esportives i culturals facilitar que aquests infants i jovent puguin participar en les 
activitats extraescolars del curs 2022/23.

5. Reclamar al Govern de l’Estat la transferència a la Generalitat de Catalunya i 
als ajuntaments dels fons europeus que es van anunciar que s’activarien per a la 
protecció temporal de les persones desplaçades i que encara no s’han rebut.

6. Traslladar els presents acords al govern de l'Estat espanyol, concretament al 
Ministeri d’Inclusió, Seguretat Socials i Migracions i al Ministeri de l’Interior; al 
Departament d’Igualtat i Feminismes i al Departament de Drets Socials de la 
Generalitat de Catalunya; a Creu Roja Vilafranca, Rebost Solidari i Càrites Vilafranca; 
i a les entitats esportives, culturals i de lleure de Vilafranca del Penedès.

El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el redactat final, que recull les 
diferents esmenes aprovades respecte a la versió original que es va sotmetre a 
consideració del Ple.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 
una abstenció (1 C’s)

INTERVENCIONS:

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que han acceptat les esmenes presentades 
per la CUP. 

Ahir va ser el dia internacional del refugiat. Més de 100 milions de persones d'arreu 
del món han hagut de marxar del seu país d'origen per un conflicte bèl·lic o polític. Al 
febrer de 2022 va iniciar-se un conflicte bèl·lic a Ucraïna amb la invasió per part de 
Rússia, que encara que no apareixen als mitjans, encara continua. 

La moció demana una major implicació local i demana al govern estatal que 
transfereixi els fons que van prometre a la Generalitat i els ajuntaments. 

A Vilafranca hi ha 243 persones ucraïneses empadronades 82 ho són des del mes de 
febrer. Els consta que des de l'ajuntament se'ls facilita alimentació a les que ho 
sol·liciten a través del rebost solidari. 
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Consideren que cal una major implicació de l'ajuntament a l'hora d'acompanyar a les 
persones refugiades a la nostra ciutat. 

La moció demana a l'ajuntament que lideri la coordinació entre les diferents 
institucions. Demana que facilitin espais de relació de la comunitat ucraïnesa i afavorir 
la inclusió al municip. Demanen la implicació de tots els grups municipals per 
demanar a l'estat que transfereixi els fons europeus que va prometre per fer front a 
la protecció de persones desplaçades.

El Sr. Eladio García (C’s) proposa que en el punt segon també s'inclogui 
l'aprenentatge del castellà

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que estan a favor de totes les mesures 
que afavoreixin l’acollida de les persones migrades i refugiades a la vila, però pensen 
que aquestes problemes se’ls troben totes les comunitats d’immigrants: ara són els 
ucraïnesos, però abans han estat d’altres i en el futur encara uns altres.

Cal prendre mesures que converteixin Vilafranca en una ciutat d’acollida, una ciutat 
refugi de les persones que per raons econòmiques, polítiques, socials, culturals, 
d’emergència climàtica o d’altra mena no poden viure al seu país.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que van fer arribar un seguit d'esmenes en el sentit 
que inclogui a totes les persones refugiades d’arreu del món i pel motiu que sigui. 

Sempre reivindiquen la pau i estaran al costat de les persones que pateixen guerres o 
altres situacions que obliguin a abandonar els seus països. 

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que ahir dia mundial de les persones 
refugiades, sorprèn aquesta moció. S'ha mantingut el contacte amb la comunitat 
ucraïnesa. Moltes famílies, com que volen tornar al seu país d'origen, no volen 
relacionar-se amb l'Administració. 

Quan va començar la crisi migratòria, les instruccions del Delegat del Govern era que 
es feia des de la Creu Roja. 

No només és la comunitat ucraïnesa, sinó que en són moltes més. 

Ahir hi havia un manifest a la plaça de l'ajuntament i només hi van ser presents dos 
regidors. Cal més implicació per part del Consistori. 

Donaran suport i seguiran treballant.

13. Exp. núm. 31/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal d’ERC per 
acordar impulsar la segona Biblioteca.

VOTACIÓ:
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La moció és rebutjada per 8 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC,) i 13 vots en 
contra (7 JxV, 5 PSC. 1 C’s)

INTERVENCIONS:

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que Vilafranca necessita una segona 
biblioteca. La Torres i Bages ha quedat petita fa molt de temps. El mapa de lectura 
pública de Catalunya aprovat al 2014, preveu la creació d'una segona biblioteca i 
l'ampliació de la Torres i Bages. El pla de lectura pública de Vilafranca aprovat el 2018 
també contempla el mateix.

Vilafranca necessita una nova Biblioteca del segle XXI entesa com un equipament 
obert a un ventall molt ampli de necessitats, com per exemple la construïda a 
Helsinki. Una biblioteca que vagi més enllà t'oferim serveis de lectura i de material 
audiovisual, una biblioteca que sigui un nou centre de creació cultural, que actuï en 
camps com la música, l’escena, que ofereixi espais per fer llibre-fòrum, que disposi de 
sales de videojocs..., en definitiva que atregui persones joves. 

Vilafranca també necessita més biblioteques per reforçar la seva capitalitat. Una 
ciutat és cap de comarca per la seva capacitat d'oferir serveis al conjunt de la 
comarca. El Departament de Cultura de la Generalitat ofereix ajuts per redactar 
projectes de biblioteques i per construir-ne. També cal demanar al Consell Comarcal 
finançament per la biblioteca, ja que tindria caràcter comarcal. 

Finalitza dient que avui dia 21 de juny de 2022 és commemora el 30è aniversari de la 
mort de Joan Fuster que va dir: “ No podem abandonar, ni volem”

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que no sap quina és la capacitat per tirar-ho 
endavant. És una inversió que pot hipotecar altres inversions. Desconeix fins a quin 
punt és necessari fer una altra biblioteca.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que celebren que cada vegada hi hagi més 
grups que vegin clara la necessitat d’una segona biblioteca a Vilafranca, la  biblioteca 
comarcal.

Perquè des de VeC fa anys que la venen reclamant. Ho han fet, des del 2015, amb 
mocions, propostes als pressuposts, articles d’opinió, xerrades i debats. Des del 2015, 
quan la majoria de grups municipals defensaven que l’alternativa a les mancances 
bibliotecàries de la vila era l’ampliació de l’actual biblioteca. Ho portaven al Programa 
de les Municipals del 2015 i també a les del 2019.

El Pla de Lectura Pública que vostès citen  a la Moció va estar elaborat a instàncies de 
la moció de Vilafranca en Comú del  2015. Els seus representants en aquesta 
Comissió els poden explicar quin grup municipal va ser més proactiu en la defensa de 
la segona biblioteca. Fins i tot varen dibuixar la biblioteca sobre la llosa de la via en 
una proposta perfectament viable.
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Pressupostos Generalitat del 2017: Els pressupostos de la Generalitat de Catalunya 
d’aquell any van incloure una partida 2.000.000€ per a la segona biblioteca de 
Vilafranca. Era una proposta presentada per CSQP i aprovada pel Parlament amb els 
vots en contra de JxSi (CDC i ERC) i l’abstenció de la CUP. Llavors, vostès estaven al 
Govern, tenien la possibilitat de tirar endavant la segona biblioteca i no ho van fer: 
primer votant en contra en el debat pressupostari al Parlament i després no executant 
el mandant del Parlament.

El mes de juny del 2018 una nova Moció de VeC demanant la formació d’una comissió 
de lectura pública a Vilafranca per tirar endavant el Pla que s’havia dissenyat.
 
L’any 2020 amb un seguit d’articles: “La biblioteca no és un luxe”, “De veritat tindrem 
una segona biblioteca” i una roda de premsa on denunciàvem la deixadesa de l’equip 
de Govern pel que fa a la segona biblioteca de Vilafranca.

Des del 2014 el Govern municipal té sobre la taula el Pla d’acció Cultural on es 
reclama una segona biblioteca. Des del 2017 el Govern municipal té sobre la taula el 
Pla de Biblioteques i Lectura Pública de Vilafranca, sense que hagin desplegat ni un, ni 
l’altre.

Sense que hagi estat mai cap prioritat d’aquest equip de Govern Malgrat que VeC ha 
proposat d’incloure una partida als pressupostos d’inversions des de l’any 2018, o que 
s’utilitzi una part del romanent. De fet aquest sempre ha estat un punt de 
desencontre amb l’equip de Govern i que els ha portat a abstenir-se en l’aprovació 
dels pressupostos o a votar-hi en contra.
I sempre han defensat, amb totes aquestes propostes, un nou concepte de biblioteca. 
Un espai cultural amb la cultura contemplada des de totes les seves cares, i també un 
espai social, un espai de socialització. Perquè les biblioteques d’avui en dia tenen un 
paper clau en favor de la cohesió social. S’estan obrint moltes d’aquestes biblioteques 
pensades en clau cultural i social al nostre voltant. I en totes elles, la voluntat de 
l’equip de Govern de torn hi ha jugat un paper importantíssim, com a motor per 
assolir aquest objectiu.

Des de VeC celebren que cada vegada més grups municipals vegin aquesta necessitat 
i se sumin a la seva demanda de fa anys.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que votaran a favor i manifesten que el Pla de 
biblioteques i lectura pública de Vilafranca aprovat el 2018 concloïa amb la necessitat 
de comptar amb una nova biblioteca quadrats. Al juny de 2022 la situació és 
exactament la mateixa. 

Vilafranca té 948 m quadrats biblioteca per a uns 40.000 habitants. Sant Sadurní té 
1.552 metres quadrats de biblioteca per uns 12000 habitants i als Monjos hi ha 893 
m biblioteca per 7400. 

La nova biblioteca no s'ha de retardar en el temps. Cal voluntat política, que fins ara 
no ha existit. La CUP porta reclamant la segona biblioteca durant molts anys, cal que 
hi hagi voluntat política per tirar endavant un equipament molt important que 
Vilafranca necessita a nivell cultural, a nivell educatiu i a nivell social i això no es pot 
dilatar més en el temps.
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 El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que la moció està d'acord amb el programa 
del PSC. Pensen que cal ampliar el servei bibliotecari de lectura i sales d'estudi.

Els recursos els han dedicat a altres temes com l’ampliació de la Casa de la Festa 
Major, ampliació del pavelló de la gamba..., que han suposat una inversió de 9 
milions d'euros. Tota aquesta despesa s'ha fet sense ampliació de personal. A més 
hem aplicat una inversió de 7 milions d'euros al VINSEUM i calculen que la despesa 
corrent del seu funcionament suposarà uns 350.000 euros. No hi ha més capacitat 
d'inversió. Aquest és un tema de mandat. 

Un altre tema és el model. Ampliar la biblioteca o fer petites biblioteques/sales de 
lectura descentralitzades als barris. Estem a final de mandat. Caldria emplaçar-se a 
principis del següent mandat per decidir el projecte.

 El Sr. Aureli Ruiz(JxV) manifesta que el mapa de lectura pública de Catalunya 
aplicava el càlcul de metres quadrats que tocaven per a una població de 40.000 
habitants. Aquest concepte matemàtic a canviat. Ara no estem parlant d'un lloc on 
anava a llegir llibres. Ara no té res a veure. La demanda real de la gent jove és de 
sales d'estudis i d'equipaments culturals. Van visitar diversos equipaments de 
Catalunya. Vilafranca disposa de molts equipaments culturals que cal tenir en compte 
com els que la moció planteja. 

Van fer la consulta en els temes Next Generation els van dir que s’oblidessin del 
tema. 

Creu que el Govern del proper mandat a d'encapçalar el projecte.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) agraeix als grups que votaran favorablement. Li 
sobta que l'acord de pressupostos de 2020 preveia l'estudi de la ubicació de la nova 
biblioteca i ara s'hi oposen obertament. Li preocupa el raonament del senyor Romero 
pel fet que s'entreveu que tenir el VINSEUM hipoteca la possibilitat de nous 
equipaments i li preocupa que el senyor Ruiz digui que ja tenim els equipaments i 
recorda a la senyora Romagosa que res és patrimoni de ningú, que estan pel bé 
comú.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que l’acord del pressupost de 2020 era que es fes 
l'estudi amb els recursos de la Diputació, que no hi van ser i recorda que després hi 
va haver una crisi Sanitària que va obligar a canviar-ho tot.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que és un tema de prioritats

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que tots els grups van fer aportacions i tot suma 
i que el que caldria és mirar en quina situació està el deute de l’estat espanyol, 
actualment estem en un endeutament del 118%. 

14. Exp. núm. 32/2022/1029 Moció que presenta el grup municipal de la CUP 
entorn la sentència del 25% de castellà a les escoles i de la proposta de 
modificació de la Llei de política lingüística.
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VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 2 vots favorables (2 CUP) i 19 vots en contra (7 JxV, 5 
ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s)

INTERVENCIONS:

El Sr. Txus Magallón (CUP)  manifesta que la immersió és un dret social i un model 
pedagògic clau que cal defensar perquè és una eina imprescindible per la cohesió 
social en clau de llengua i permet l'accés a la llengua del país a tothom. No pot ser 
que l'accés a la llengua depengui el poble o barri on neixes o de les denúncies de 
famílies a títol individual que es puguin fer. 

Cal posar els recursos necessaris per enfortir l'escola pública i poder desplegar la 
immersió adequadament per tal de garantir l'accés a l'aprenentatge de la llengua a 
tots els infants del país. És un dret bàsic que no pot quedar en mans dels jutges o de 
grepuscles  anti-inmersió.

L’atac a la llengua és sinònim a l’atac a la nostra identitat de poble, a les nostres 
costums i la nostra cultura. El Ple ha de ser altaveu de la nostra societat i per això 
diem: Escola pública i en català.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que no recolzarà la moció. Una sentència judicial 
no és un atac. El model d'immersió lingüística és un fracàs, és un model únic al món. 
S'ha demostrat la seva ineficiència i que margina l'altra llengua. El model lingüístic de 
Ciutadans és trilingüe. 

En la darrera manifestació de recolzament del model sols hi va assistir al 6% del 
professorat. Recorda que les sentències s'han d’acatar.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que amb l’aprovació de la proposició per 
modificar la Llei de Política Lingüística, s’ha arribat a un acord històric que té com a 
objectiu blindar el model d’immersió de la intromissió judicial com va ser la sentència 
del 25%.  L’acord polític assolit dona solidesa en la línia d’altres grans consensos 
històrics que han avalat des de l'inici de l'autogovern la discriminació positiva del 
català com a llengua pròpia necessitada d'especial protecció.

És un acord molt important, troncal pel país, i cal construir consensos amplis des d’on 
regular per iniciativa pròpia com ha de ser l'aprenentatge del castellà a Catalunya, 
que és el que s’està fent. És a dir, desplegar un marc normatiu perquè les llengües no 
quedin en mans del TSJC.

L’entesa actualitza el consens polític sobre els usos lingüístics a l'escola en plena 
ofensiva judicial contra el català. Per tant, el missatge és clar: blindem el català, no 
permetrem que les forces reaccionàries ens robin el tresor de la immersió lingüística. 
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La proposta demostra que Catalunya manté, tot i l’atac de la dreta judicial, el consens 
entorn a l’escola catalana i la transversalitat en la defensa del model lingüístic que ha 
garantit altes quotes de cohesió i d’igualtat d’oportunitats

És una resposta raonable i intel·ligent al poder judicial amb una reafirmació de la 
convivència de llengües com a pilar de cohesió social. Un acord que preserva la 
preeminència del català, sense quotes, i fent confiança en les i els professionals de 
l'educació, per adoptar en cada centre un projecte lingüístic que garanteixi que tots 
els nois i noies segueixin sortint de l'etapa d'educació obligatòria, com ha passat 
durant quatre dècades, amb un correcte coneixement de les dues llengües oficials.

L'acord busca un triple objectiu: assegurar la preeminència del català,rebaixar la 
tensió social i la pressió sobre l'escola, normalitzar la convivència amb el 
castellà.

L’acord desactiva les quotes lingüístiques a l'educació que, al marge de tota lògica 
pedagògica, pretenia imposar el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC). El 
pacte persegueix que la presència de les llengües oficials a l'ensenyament tingui en 
compte la situació sociolingüística dels centres, l'evolució del procés d'aprenentatge, 
així com els nous mètodes educatius, amb menys presència dels llibres de text i 
protagonisme creixent de les noves tecnologies.

Com ja hem dit altres vegades, del que es tracta és de garantir l’aplicació de la 
LOMLOE, que blinda la immersió i dona la potestat a la Generalitat de determinar els 
currículum lingüístic. Al seu entendre, l’objectiu ha de ser com fins ara, finalitzar 
l'ensenyament obligatori amb el ple domini de les llengües catalana i castellana, i 
occitana a l'Aran.

Un país amb futur és el que entén les llengües com a element de cohesió, de 
cooperació i de múltiple enriquiment. Aquesta és la base del seu model. Fugint de la 
confrontació que pretenen els contraris al model català. 

Tot i compartir  bona part  dels Acords que es presenten avui amb aquesta moció, des 
de VeC posem en valor la gran tasca que es va fer per arribar a l’actual proposta que 
modifica la Llei de Política Lingüística, a la qual vàrem donar suport a través del grup 
parlamentari d’ECP. Per tant, votarà en contrra d’aquesta moció. 

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que en els darrers 40 anys l'evolució de la 
llengua catalana ha estat positiva. L'escola té bona part del mèrit d'aquest evolució. 
Aquí es va optar pel model de normalització lingüística. Això va ajudar els moviments 
de renovació pedagògica. L'ús social ha baixat pel milió i mig de persones 
nouvingudes que no utilitzen el català. El problema és que s'ha polititzar la llengua i 
hi ha altres elements a la societat on hi ha molt a dir. Els acords de la llengua sempre 
han estat majoritaris. 106 diputats han votat favorablement a la llei que dona 
resposta al 25% del castellà. Davant d'aquest recolzament de la Llei, no té sentit que 
qüestionem aquest assumpte.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que la immersió lingüística ha estat clau per 
tal que en sortir de l'ensenyament obligatori, tots els nens i nenes coneguin les dues 
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llengües. Qui digui que això no és cert o bé no coneix la realitat de Catalunya o bé 
menteix.

El fet de polititzar la llengua per part de certs partits ha fet que a data d'avui estigui 
en joc aquesta immersió. 

La sentència polititzada del Tribunal Superior de Justícia que estableix que un 25% de 
castellà a les nostres aules, torna a posar en perill l'aprenentatge i utilització del 
català com a llengua quotidiana, cosa que ha obligat de manera urgent al Govern de 
Catalunya i el Parlament de Catalunya a legislar per tal d'evitar que la política i el 
poder judicial entrin a les aules i substitueixin l'autoritat. La nova llei no és perfecta, 
segur que hi ha coses a millorar. comparteixen el fons de la moció, està en el seu 
ADN, però no poden ni volen votar contra el punt quart.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que coincideixen plenament en la part 
expositiva. El que parla la moció és de la proposta de modificació de la Llei de Política 
Lingüística, però després es va fer una altra cosa, que és un decret llei.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que han votat 106 diputats. Ha estat un acord 
històric perquè és la sentència de mort del català. 

La moció es començà a treballar abans però s'ha presentat ara per denunciar aquest 
assumpte. Si no som capaços de defensar la política lingüística, estem condemnant a 
mort el nostre idioma. L'única forma d'accedir al nostre home serà a través de 
propostes molt concretes, ara és el 25% demà al 50 i després al 100.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) puntualitzar que el text de la moció parla del 25% i 
el text aprovat finalment ja no parla de percentatges. Una moció que no està vigent, 
no té sentit. 

15. PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que encara no ha rebut resposta sobre la reserva 
d’una plaça d’aparcament a la zona del Camp del Cellerot en favor de la Wine 
Business School.

L’alcalde Pere Regull (JxV) respon que creu que és per la necessitat del professorat 
que ve un parell o tres d’hores a impartir classes i que necessita un estacionament a 
prop.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que continua esperant l’informe jurídic sobre el 
cartell de la Plaça de la Vila, 2; que contínuament emet un missatge polític.

També formula el prec que, atès que ja no hi ha presos polítics, seria hora de retirar 
el cartell de la façana de l’ajuntament.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que formularà les preguntes per escrit i 
recorda que segons el reglament orgànic municipal, les preguntes formulades en el 
Ple anterior, han de ser respostes abans del següent Ple.
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El Sr. Txus Magallón (CUP) demana saber la situació de l’expedient informatiu que es 
va obrir a un policia local per uns fets ocorreguts el 26 de maig al carrer Germanor.

També demana saber si s’ha resolt la reubicació de les 3 persones que en aquests 
moments estan vivint a la Casa Feliu.

El Sr. Noel Viñas (CUP) reclama l’informe de rehabilitació de la Casa Feliu demanat en 
el Ple de maig.

Sabent que hi hauria famílies que es quedarien sense plaça per escolaritzar els seus 
infants en un centre educatiu públic, per què es va declinar l’opció oferta pel 
Departament d’Educació de creació d’una nova línia a l’escola pública 

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que l'ajuntament de Vilafranca forma 
part de la Taula local de planificació prevista en el Decret 11/2021. L’ajuntament n’és 
un dels membres junt amb representants del Departament, de la Inspecció, 
representants dels centres públics, representants dels centres concertats, 
representants de les famílies i dels sindicats. La Taula local de planificació fa una 
proposta d’oferta educativa que s’adequa a les necessitats del territori. Ningú ha 
demanat de canviar la proposta.

El Departament unilateralment ha decidit reduir la ràtio de l’escola públics de 25 a 20. 
El 90% de les famílies ha obtingut plaça en la seva primera opció.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que hi ha 23 famílies que no poden accedir a 
l’escola pública a Vilafranca.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que en el marc de la LEC, hi ha unes 
famílies que tenen necessitats educatives especials i que han d’anar a l’escola 
concertada per repartiment.

El Sr. Noel Viñas (CUP) pregunta per què s’està reduint el percentatge a les escoles 
públiques de Vilafranca.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que ha estat una decisió unilateral del 
Departament d’Ensenyament.

El Sr. Noel Viñas (CUP) pregunta perquè s’han iniciat unes obres a la plaça del Carme 
15 dies abans d’iniciar el curs.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que l’empresa adjudicatària necessita dos 
mesos i mig per executar l’obra de pavimentació de l’indret. La decisió estava entre 
fer les obres ara, amb jornada intensiva, o que hi hagués obres al començar el curs 
amb la jornada escolar sencera.

El Sr. Noel Viñas (CUP) pregunta si pot ser que hi hagi 61 famílies sense plaça a les 
escoles bressol?
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La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que avui acaba la inscripció a les llars 
d’infants. Cal veure la matrícula real. La voluntat és atendre al màxim de famílies i 
ajustar-se al màxim a la demanda.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que l’edifici del Parquet no disposa d’aire 
condicionat tot i prestar servei fins el dia 15 de juliol.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) matissa que l’aire condicionat si que està als 
mòduls.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que el passat cap de setmana han estat les 
festes del barri de La Girada. Demanen solucions per la part alta de la Girada. Els 
veïns tenen dret a descansar.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que davant dels incendis, calor, etc; està 
prevista alguna mesura per Sant Joan?

L’alcalde Pere Regull (JxV) respon que l’ajuntament seguirà les recomanacions de 
Protecció Civil.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) demana que els facin arribar les dades del pagament de les 
subvencions referides en l’informe del Síndic de Greuges municipal.

També demana saber per què la font de l’interior del recinte d’atletisme segueix 
sense funcionar.

La Sra. Anna Doblas (JxV) manifesta que es va instal·lar una font nova i el cap de 
setmana anterior, funcionava.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que les obres del carrer del Carme, , es va 
informar als comerciants com al equips directius del centres escolars de la zona, que 
les obres començarien el 22 de juny.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que en la reunió del dia 8 de juny es va 
informar que es farien tasques preparatòries durant el mes de juny. El màxim que 
s’ha pogut reduir l’execució de les obres a la zona és a 2,5 mesos i intentaran garantir 
que les obres estiguin acabades a principis de curs.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) demana que aquests fets no es tornin a produir.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que segons els tècnics, no hi ha alternativa. 
O duren dos mesos i mig, o no es popden executar.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) pregunta q quins nivells educatius es va oferir el 
passaport edunauta.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que és un projecte pilot i a Vilafranca es 
va oferir a tercer i quart. Van ser 1000 alumnes l’any passat i aquest any continuen 
sent 1000 alumnes de tercer i quart. Hem aconseguit tenir tots els centres educatius 
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implicats. És un esforç molt gran i un orgull poder dir que estem treballant en una 
feina de llarg recorregut 

El Sr, Salvador Campamà (ERC) manifesta que els han fet arribar el mal manteniment 
dels lavabos de l’escola Cristòfol Mestres i que hi ha vidres trencats..

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que la setmana passada la directora ni 
va veure vidres trencats. El manteniment de les escoles es fa sempre de manera 
ràpida. El centre educatiu té 40 anys i correspon al Departament de la Generalitat de 
fer una intervenció per adaptar els lavabos

El Sr. Salvador Campamà (ERC) demana l’opinió del partit socialista sobre la qüestió  
de les 23 famílies que volen escolaritzar els seus infants a l’escola pública.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que van preguntar a la Sra. regidora i els va 
respondre que no són 23 famílies, sinó que són vuit. La regidora els va exposar els 
arguments que ha exposat aquí i no tenen altres arguments tècnics que els referits 
per la regidora

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta.

El secretari,                                           Vist i plau
       l'alcalde,
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El secretari,

Vist-i-plau l'Alcalde,
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